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وزیر جهاد کشاورزی: 

در تولید 5 کالای اساسی 
خودکفا می شویم

افق ۴۰ میلیارد دلاری 
تجارت ایران و عراق

80 هزار پرونده مالیاتی خانه 
خالی در حال رسیدگی

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

نیاز بازار 
به واردات خودرو 

اگر واردات خودرو در نیمه 
دوم سال به شکل منطقی 
و قابل توجهی نظیر 20 هزار 
تا 30 هزار دستگاه خودروی 
کارکرده رخ دهد می توان در بازار شــاهد کاهش 
قیمت بود. اما اگر دولت همانند گذشته تنها عدد 
احتمالی واردات را افزایش دهد به مرور زمان حباب 
قیمتی در بازار خودرو بار دیگر بزرگ تر خواهد شد. 
قیمت خودرو پیش از آن که تابع قوانین و عملکرد 
بازار خودرو باشــد تابع موضوعات اقتصاد کلان 
نظیر قیمت دلار است. برای مثال در سال گذشته 
 همزمان بــا افزایش قیمــت دلار، قیمت خودرو 

نیز افزایش یافت...

  بابک صدرایی، کارشناس 
خودرو 

متن کامل  د ر صفحه 3

۴

شکوفایی طب سنتی 
و ایرانی با نشان 
»حکمت بنیان «

بانک های تجاری باید با فروش بنگاه ها، از بنگاه داری خارج شوند

نظارت دقیق  بر مصرف اعتبارات  بانکی
صفحه2

صفحه3

کاهش  قیمت  خودروهای  داخلی
بازار   خودرو   همچنان   در  انتظار   واردات   است

در نشست جمعی از فعالان برجسته طب سنتی و 
ایرانی با معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رییس جمهوری، ظرفیت های و راهکارهای توسعه 
اقتصاد دانش بنیان این حوزه بررسی شد. به گزارش 
مرکز ارتباطات و اطلاع رسانی معاونت علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، نخستین 
نشســت بررســی ظرفیت ها و راهکارهای توسعه 
اقتصاد دانش بنیان حوزه طب سنتی و ایرانی با حضور 
روح الله دهقانی، معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان رییس جمهوری، محمدرضا شــمس 
اردکانی، دبیر ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان طب 
سنتی و جمعی از اســتادان و متخصصان برجسته 
طب سنتی برگزار شــد. دهقانی با تاکید بر این که 
طب سنتی ایران، بســیار غنی و فاخر است، ادامه 
داد: این باور قلبی و یقینی من است که طب سنتی 
از ظرفیت های گســترده ای برخوردار است و خرد 
جمعی هم، نسبت به این طب اقبال نشان داده است. 
این اقبال جمعی که قطعا خطا نمی کند و سیر صحیح 
را می یابد به درستی دریافته است که سبک و شیوه 

زندگی سالم را باید در این حوزه جست و جو کند.
وی با تاکید بر ضرورت تعریف اقتصــادی پایدار و 
پایستار برای حوزه طب سنتی و طب ایرانی عنوان 
کرد: اگر اقتصاد طب ســنتی به مثابه یک موجود 
ساختارمند شکل بگیرد، قطعاً سایر حوزه ها از جمله 
بخش آکادمیک، زیرساختی، فرهنگی و آموزشی 
و سایر الزامات نیز به تناسب آن رشد خواهند کرد. 
دهقانی با اشاره به اولویت بخشی معاونت علمی نسبت 
به حوزه طب سنتی با توجه به ظرفیت های آن افزود: 
به دنبال توسعه اقتصاد دانش بنیان طب سنتی و طب 
ایرانی هستیم و این رویکرد را با توجه به ظرفیت های 
 پراکنده این حــوزه، در قالب یک ســاختار جامع 

و منسجم پی می گیریم...

اجتماعی

رئیس دبیرخانه ستاد کشوری کنترل دخانیات وزارت 
بهداشت با انتقاد از تسهیل فرایند صدور مجوز فروش 
دخانیات و با اشاره به نامه وزیر بهداشت به وزیر صمت، 
گفت: در این نامه به دو موضــوع کلیدی ممنوعیت 
فروش محصولات دخانی در فروشگاه های زنجیره ای 
و ممنوعیت فروش محصــولات دخانی الکترونیکی 
تاکید شد. مهندس بهزاد ولی زاده گفت: سال ۱3۸۷ 
وزارت بهداشت دستورالعملی طبق ماده ۷ قانون جامع 
کنترل دخانیات در ســتاد کشوری تصویب و با تایید 
ریاست جمهوری وقت ابلاغ کرد که بر اساس آن تنها 
سه صنف سوپرمارکت، خواروبار و سقط فروش، اجازه 
خرده فروشــی محصولات دخانی را داشتند. در واقع 
طبق این ماده قانونی، صدور مجوز فروش محصولات 
دخانی از ســوی وزارت صمت، منوط به تایید ستاد 
کشوری کنترل دخانیات است و صدور پروانه فروش 
برای صنوف مجاز تعیین شده در ستاد، از سوی وزارت 

صمت انجام می شود.
وی افزود: این روند ســال ها اجرایی بود تا اینکه بحث 
فروش دخانیات در فروشگاه های زنجیره ای از سوی 
وزارت صمت مطرح شــد تا این مراکــز هم در حلقه 
عرضه قرار گیرند؛ چرا که معتقد هســتند این نوع از 
فروشگاه ها به دلیل وجود صندوق فروش و قانون پذیر 
بودن، می توانند اقدام به عرضه محصولات دخانی کنند.

او با تاکید بر اینکه در خرده فروشی محصولات دخانی، 
ســتاد کشــوری کنترل دخانیات تصمیم می گیرد 
که چه صنوفی این کار را انجــام دهند، تصریح کرد: 
اوایل مردادماه سال جاری با توجه به چالش هایی که 
در سطح اجرا داشتیم، وزیر بهداشت به عنوان رئیس 
ستاد کشوری کنترل دخانیات، نامه ای را به وزیر صمت 
ارسال کردند و درخواست حمایت از قانون و مصوبات 
ستاد کشوری کنترل دخانیات را مطرح کردند. در این 
نامه به دو موضوع کلیدی ممنوعیت فروش محصولات 
دخانی در فروشگاه های زنجیره ای و ممنوعیت فروش 

محصولات دخانی الکترونیکی تاکید شد.
وی افزود: این نامه به نهادهای نظارتی کشور رونوشت 
شد و مکاتباتی هم در حمایت از این نامه از سوی ستاد 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز، اتاق اصناف ایران و ســتاد 
صنایع دخانی انجام شد. حوزه بازرسی دانشگاه های 
علوم پزشکی سراسر کشور هم با ابلاغ معاون بهداشت 
به عنوان دبیر ستاد کشوری کنترل دخانیات، مکلف به 
تشکیل تیم های مشترک و تشدید اقدامات نظارتی بر 

اجرای قانون و ضوابط ابلاغی شدند.
ولی زاده با تاکید بر اینکه فروشگاه های زنجیره ای جزو 
صنوف مجاز فروش محصولات دخانی نیستند،  تصریح 
کرد: اگر قرار باشــد این مراکز به عنوان صنوف مجاز 
تعیین شوند، حتما این امر باید در ستاد کشوری تایید 
شود و اجازه فروش در این فروشگاه ها از طریق ستاد 
صادر شود؛ این درحالی است که ستاد با این موضوع 
مخالف است و ما این موضوع را در مکاتبات و مصوبات 

خود اعلام کرده ایم.

او در توضیح علت مخالفت ســتاد کشــوری کنترل 
دخانیات با فروش محصولات دخانی در فروشگاه های 
زنجیره ای،  بیان کرد: فروشگاه های زنجیره ای نقاطی 
هستند که اغلب افراد برای خرید به صورت خانوادگی به 
آنجا مراجعه می کنند و این فروشگاه ها محیطی عاری از 
دخانیات دارند و ما نمی خواهیم این فضا آلوده شود؛ چرا 
که ممکن است ابعاد تبلیغاتی برای کودکان داشته باشد 
که در نهایت منجر به افزایش شیوع مصرف و دسترسی 
شود. ولی زاده ادامه داد: از سوی دیگر نظارت ویژه ای 
روی ســایر مراکزی که در صنوف تعیین شده برای 
فروش دخانیات در حال فعالیت هستند، وجود ندارد و 
اضافه کردن حلقه دیگری به حلقه های معیوب قبلی تا 
زمانی که ساماندهی جامعی انجام نشده باشد، به هیچ 
وجه منطقی نیست. متاسفانه حاشیه سود هنگفت 
فروش این محصولات، اکثر مراکز را به سمت فروش 

محصولات دخانی سوق می دهد.
وی افزود: این موضوع البته از ضعف اجرای قوانین هم 
ناشی می شود چراکه در ماده ۴۸ قانون الحاق، برخی 
مواد به قانون تنظیم بخشــی از مقررات مالی دولت 
)2(، علاوه بر کالا؛ به وضع عوارض مضاعف به خدمات 
آسیب رسان سلامت هم تاکید شده است؛ اما تاکنون 
خدمتی به عنوان خدمت آسیب رســان سلامت، از 
جمله مراکز فروش دخانیات، در این قانون معرفی نشده 
است تا به علت الزام به پرداخت عوارض ناشی از فروش 
محصولات دخانی، با کاهش حاشیه سود این خدمات، 
اشتیاق برای فروش این دست محصولات کاهش یابد.

ولی زاده بیان کرد: در مورد فروشگاه های زنجیره ای، 
یک بحث قانون اســت که مغایرت دارد و یک بحث 
افزایش دسترسی است. در حال حاضر 300 هزار واحد 
صنفی فروش محصولات دخانــی داریم و درگاه ملی 
صدور مجوزها هم این بحث را تســهیل کرده است و 
متاسفانه اگر مرکز دیگری هم بخواهد فروش دخانیات 
داشته باشد، به راحتی می تواند درخواست خود را ثبت 
کند و پروانه فعالیت برایش صادر شود. وی افزود: این 
درحالی است که پیش  از این واحدهای صنفی ملزم به 
رعایت برخی نکات از جملــه ممنوعیت فروش مواد 
دخانی به گروه سنی زیر ۱۸ سال، ممنوعیت فروش 
نخی سیگار و محصولات قاچاق، رعایت فاصله از مراکز 
آموزشــی و ... بودند که پس از خود اظهاری نسبت به 
اجرای ضوابــط پروانه فروش و عــدم وجود مغایرت، 
می توانستند نســبت به دریافت مجوز اقدام کنند اما 
اکنون دیگر این مــوارد در درگاه ملی صدور مجوزها 

دیده نشده است که باید مورد توجه جدی قرار بگیرد.
رئیس دبیرخانه ستاد کشوری کنترل دخانیات وزارت 
بهداشت با تاکید بر اینکه خرید، فروش و واردات سیگار 
الکترونیک ممنوع است،  بیان کرد: هیچ مرکزی، حتی 
مراکزی که به شکل خاص برای فروش محصول دخانی 
دایر شدند، اجازه فروش ســیگار الکترونیک ندارند؛ 
تمام محصولات الکترونیکی دخانی به شکل قاچاق 

وارد می شود.

وزیــر فرهنــگ و ارشــاد اســلامی در دیدار 
با محمــد خالــد الجســار دبیر کل شــورای 
فرهنــگ و هنر و ادبیــات کویت، بــر اهمیت 
 توســعه روابط فرهنگی بین دو کشــور تاکید 

کرد. 
محمد مهدی اســماعیلی در ایــن دیدار گفت: 
بین ایران و کویــت روابط عمیــق و تاریخی و 
برادرانه وجود دارد و در این راستا تقویت همکاری 
 های فرهنگی بین دو کشــور ضــروری به نظر 

می رسد.
وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی افزود: در ایران 
ســالانه جشــنواره ها و رویدادهــای مختلف 
بین المللی در حوزه فرهنگی برگزار می شــود 
که کویت می توانــد در ایــن رویدادها فعالانه 
شــرکت کند. اســماعیلی با اشــاره به فعالیت 
های مشــترک کشــورهای اســلامی تصریح 
کــرد: جایــزه جهانــی ادبیات فلســطین که 

توســط اتحادیه های ادبی و فعــالان فرهنگی 
جهان اســلام اعطا می شــود، فرصتــی برای 
 همگرایی کشــورهای اســلامی در حوزه ادبی

 است.
محمد خالد الجســار دبیر کل شورای فرهنگ 
و هنــر و ادبیــات کویت نیــز در ایــن دیدار 
ضمن اعــلام آمادگی برای شــرکت در رویداد 
هــای فرهنگــی و هنری بیــن المللــی ایران 
گفت: ایران کشــور برادر اســت کــه از ابتدای 
تاســیس دولت کویت با ما دوســتی داشته و 
 آماده ایم تا ســطح روابــط فرهنگــی را ارتقا 

دهیم. 
ولیــد محمد الســیف دبیــر کمیتــه میراث 
آیسســکو نیز ضمن حضور در این دیــدار، بر 
اهمیت ثبت اماکــن تاریخی ایــران در مرکز 
 میراث آیسســکو به عنوان میراث جهان اسلام 

تاکید کرد.

رئیــس مجلــس خبــرگان رهبــری گفت: 
همه چیز مــردم باید در جامعــه در امن و امان 
و سلامت باشــد، جامعه اســلامی باید چنین 
 باشد. باید هرچه می توانیم اسلامیت این جامعه 

را حفظ کنیم.
آیــت الله احمــد جنتــی در نطــق افتتاحیه 
دوازدهمین اجلاس مجلس خبرگان رهبری با 
بیان اینکه همیشه باید پشتیبان راه شهدا باشیم 
و هرکس شهید می شود در همین راه و تجلیل از 
آن قرار دارد، اظهار کرد: ما دین مان اسلام است 

و جامعه اســلامی نیز یک جامعه امن و سلامت 
اســت. آبرو و اخلاق و اموال مــردم  باید در این 

جامعه حفظ شود.
رئیس مجلس خبــرگان رهبــری تاکید کرد:  
همه چیز مردم باید در جامعــه در امن و امان و 
سلامت باشد، جامعه اسلامی باید چنین باشد. 
باید هرچه می توانیم اســلامیت ایــن جامعه را 
حفظ کنیم. وی افــزود: جامعه اســلامی باید 
حیثیت مردم را حفظ کند. ما باید قدر سلامت 

جامعه را بدانیم و از آن دفاع کنیم.

عزت الله ضرغامی گفت: طبق توافق آمریکایی ها زمینه 
بازگشت باقی مانده الواح هخامنشی مشخص شده 
است. باقی مانده الواح هخامنشی آرام آرام امسال به 

ایران برگردانده می شود.
به گزارش ایسنا، از ۱۷ هزار قطعه لوح هخامنشی که 
همچنان در اختیار مؤسسه شرق شناسی شیکاگو قرار 
داشت، 3۵0۶ لوح به ایران برگردانده شد. اکنون وزیر 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی گفته است 
که سرنوشت باقی مانده الواح هخامنشی در آمریکا 
امسال مشخص می شود. او از سفر کارشناسان میراث 
فرهنگی ایران در آبان ماه به آمریکا خبر داده و گفته 
است که زمینه بازگشت باقی مانده الواح هخامنشی 

مشخص شده است.
عزت الله ضرغامی که در یک برنامه رادیویی ســخن 
می گفت، با اشاره به دو اتفاق مهمی که برای میراث 
فرهنگی ایران رخ داده اســت؛ ثبت ۵۴ کاروانســرا 
در قالب یک پرونده در یونســکو و بازگشت 3۵0۶ 
لوح هخامنشــی به ایران، اظهار کرد:  درباره رویداد 
نخست این نکته حائز اهمیت است که ۵۴ کاروانسرا 
 باهم ثبــت جهانی شــده اند که در ســطح جهانی 

کم نظیر است.  
او یادآور شد: این ۵۴ کاروانسرا به لحاظ جغرافیایی 
و نیز زمانی دارای اهمیت اســت و 2۴ اســتان و از 
دوره ساسانی تا قاجار را شامل می شود. وزیر میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی همچنین درباره 
بازگشت الواح هخامنشی،  گفت: اصل این الواح 30 
 هزار قطعه بوده است که در سال ۱3۱۱ خورشیدی و 
هم زمان با پهلوی اول کشف و به منظور رمزگشایی و 
مطالعه به مؤسسه شرق شناسی شیکاگو ارسال شدند. 
این الواح مجموعه ای از سندهای مدیریتی، اقتصادی،   
اجتماعی و راه هاست؛ یعنی 2۵00 سال قبل کارگر 
ایرانی فیش حقوقی داشته است. کسانی که ادعای 
تمدن می کنند و بدترین شیوه های حقوق بشر را امروز 
در دنیا پیاده می کنند و دنبال این هستند که هویت 
ما را از بین ببرند، خوب است این حقایق را بدانند. آن 
هم زمانی که خود مدعیان امروزی حقوق بشــر، از 
برده هایشان برای مصالح استفاده می کردند و آن ها 
را می کشتند و ساختمان های خود را بالا می بردند. 

ضرغامی ادامه داد: همه این اسناد یک جا کشف شد 
و قرار بر این بود که این الــواح بعد از مطالعه به ایران 
بازگردد، اما این اتفاق نیفتاد تا این که پیگیری های 
حقوقی ایران نتیجه داد و خوشبختانه شاهد بازگشت 

این الواح هستیم.
او یادآور شد: در دوره های قبل و در دولت های گذشته 
نیز استرداد الواح پیگیری شد و نتیجه بخش بود، اما 
این محموله، بزرگتریــن و مهم ترین محموله الواح 
هخامنشی اســت که به ایران بازگشته است. چهار 
ســال هم معطل مانده بود و در پی کارشکنی های 
جــدی در حوزه تحریم هــا بودند، امــا در نهایت با 
پیگیری هــای وزارت امور خارجــه، بخش حقوقی 
نهاد ریاست جمهوری و از همه مهم تر شخص آقای 

رئیس جمهور این الواح به ایران برگشت.
وزیر میراث  فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی 
درباره روند بازگشت بقیه الواح نیز گفت: زمینه برای 
برگشت باقی الواح هم ایجاد شده و قرار است طبق 
توافقی که آمریکایی ها انجام دادند، کارشناسان ما به 
این کشور بروند و مابقی الواح را صحت سنجی کنند و 
پس از آن آرام آرام باقی الواح به ایران بازخواهد گشت. 
ضرغامی با بیان این که الواح بازگردانده شده به مخازن 
امن موزه ملی ایران منتقل شده اند، افزود: بر اساس 
برنامه ریزی ها به دنبال این هستیم تا بخشی از این 

الواح برای عموم مردم در معرض نمایش قرار گیرد.
او همچنین به روز جهانی و هفته گردشگری اشاره 
کرد و گفت: ما برنامه های متعــددی را برای حوزه 
گردشــگری داریم که به عنوان مثال هم زمان با فرا 
رسیدن روز جهانی گردشــگری، ۱۸0 هتل و مرکز 
اقامتی به بهره برداری خواهد رسید. او افزود: یکی از 
چالش های حوزه گردشــگری ورودی، موضوع لغو 
روادید با کشورهای مختلف است که با روسیه این لغو 
روادید اجرایی شد. وزیر میراث  فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی همچنین با اشاره به اهمیت موضوع 
سامان دهی سرویس های بهداشتی، گفت: این موضوع 
را با جدیت، شخصاً دنبال می کنم. حتی گاهی برخی از 
دوستان به من می گویند بهتر است شما به عنوان وزیر 
درباره این موضوع خیلی صحبت نکنید، اما به خاطر 

نوکری مردم ایرادی ندارد.

جشنواره »موسیقی اقوام ایرانی« با اجرای 2۵ 
اثر از اقوام مختلف کشــور از هشــتم تا یازدهم 
مهر در اســتان کردســتان برگزار می شــود. 
نشست خبری جشنواره شعر و موسیقی سنتی 
ویژه اقوام ایرانی امروز، دوشــنبه ســوم مهر در 
 اداره کل روابط عمومی ســازمان صدا و ســیما 

برگزار شد.
در این نشست، حسن عابدینی معاون استان های 
صداو ســیما بیان کرد: رادیو و تلویزیون، بدون 
کلمه و نــوا و آوا معنا ندارد. موســیقی در ادوار 
مختلف تاریخی توانسته دین خود را به جامعه ما 
و نواحی مختلف کشور ادا کند که شاید مصداق 
عینی آن نقش موسیقی نواحی در جریان دوران 
دفاع مقــدس و ایجاد روحیه حماســی در بین 
مردم و رزمندگان بود. صدا و ســیما 33 مرکز 
صداوســیمایی دارد. یعنی ســی مرکز استان 
به علاوه کیــش، مهاباد و آبادان کــه همه این 
مراکز دارای واحد شــعر و موســیقی هستند و 
پای این کار آمده اند. ســال گذشــته با تلاش 
هنرمندان همین مراکز بیــش از ۱000 قطعه 
موسیقی در استان ها تولید کردیم. ما موسیقی 
نواحی و شــعرهای محلــی را صرفا یــک ژانر 
 نمی دانیم بلکه یک فرهنگ میدانیم که قابلیت

 بازتولید دارد.
در ادامه نشست، اسماعیل زارعی کوشا استاندار 
کردســتان عنوان کرد: موســیقی قوم کرد بر 
اســاس آنچه مورخان این حوزه گفتــه اند به 
۴00ســال پیش از میلاد باز می گــردد و یکی 
از اصلی تریــن خاســتگاه های موســیقی دنیا 
اســت. این ظرفیت فوق العاده ای اســت که در 
بعد توســعه فرهنگی باید مورد توجه ما باشد. 

خوشــحالیم که در ایام هفته وحــدت میزبان 
 نخستین جشنواره موسیقی سنتی اقوام ایرانی 

هستیم.
علی مــرادی، مدیــر کل صداوســیمای مرکز 
کردســتان نیز گفــت: ۴ هــزار و ۵2۱ اثر به 
دبیرخانه جشــنواره ارســال شــد که از میان 
 آن هــا 2۸0 اثر توســط هیئت انتخــاب تایید 

شد. 
در نهایت هیئت داوران 2۵ اثر از ۱۸ قوم مختلف 
از سراسر کشور را برای اجرا در اولین جشنواره 
موســیقی اقوام ایرانی در کردســتان انتخاب 
کردند. مدیر مرکز صداوســیمای کردســتان 
گفت: ویژگی اصلــی این جشــنواره بردن آن 
به بافت اجتماعی در شــهرهای اســتان است. 
در اماکن متعددی که بافت اجتماعی شــهرها 
محســوب می شــود و اماکن علمی و فرهنگی 
 و یا اماکن کــم برخوردار اســت برنامــه اجرا

 می شود.
مرادی عنــوان کرد: در این جشــنواره در قالب 
افتتاحیــه و اختتامیــه در حــوزه آئینی، دفاع 
مقــدس، خوانندگــی و نوازندگــی از فعالان 
تجلیل می شــود. جشــنواره به آن معنا که قوم 
خاصی برنده شــود نداریم. امــا از برگزیدگان 
حوزه هــای مختلــف تجلیــل خواهیــم کرد. 
عابدینــی در پایــان از نــگارش و پیش تولید 
و ســاخت ســریال های جدیــدی در معاونت 
امور استان های صدا و ســیما خبر داد و اظهار 
داشت: پیش تولید مســتوره اردلان آغاز شده و 
سریال ساروبیره در حال نگارش است و سالانه 
 ساخت دو تا سه ســریال در منطقه کردستان 

داریم.

جنتی: جامعه اسلامی باید امن و سلامت باشدممنوعیت فروش دخانیات در فروشگاه های زنجیره ای

الواح هخامنشی امسال برمی گردد

اجرای هنرمندان ۱۸ قوم در جشنواره موسیقی اقوام

سياسیفرهنگی 

تاکید بر اهمیت توسعه روابط فرهنگی ایران و کویت



اقتصاد2
ایران

برنامه ریزی برای خودکفایی در 
پنج محصول اساسی

نیکبخت گفت: بــرای خودکفایی صددرصدی در 
۵ محصول اساســی گندم، برنج، جو، پنبه و شکر 
در وزارت جهاد کشاورزی برنامه ریزی شده است. 
محمدعلی نیکبخت وزیر جهاد کشاورزی در برنامه 
آغاز سال زراعی جدید ضمن اعلام خداقوت برای 
همه کشاورزان به ویژه گندم کاران کشور اعلام کرد: 
وزارت جهاد کشاورزی برای خودکفایی صد درصد 
تولید ۵ محصول اساسی گندم، برنج، جو، پنبه و شکر 
برنامه ریزی کرده اســت و در بخشی از محصولات 
مانند روغن، متعهد شده ایم که ضریب خوداتکایی 
را افزایــش دهیم. وزیر جهاد کشــاورزی افزود: ما 
متعهد هستیم که در تامین ۹۰ درصد امنیت غذایی 
به خودکفایی برسیم. او با بیان اینکه پیش بینی شده 
بارندگی مناســبی در پاییز و زمستان انجام شود، 
گفــت: در صورتی که بهار هــم وضعیت بارندگی 
مناسب باشــد، می توانیم با همدلی کشاورزان در 

سال آینده تولید را نسبت به امسال افزایش دهیم.
نیکبخت با اشــاره به دو اقدام مهم در سال زراعی 
جدید برای افزایش امنیت غذایی کشور گفت: اقدام 
نخست این است که همه نهاد ها و قوا را به همکاری 
بیشتر بخواهیم. آن ها باید به این مسئله معتقد باشند 
که اهمیت امنیت غذایی در کشور کمتر از امنیت 
نظامی نیست. امنیت غذایی نیاز به حمایت همه 
قوا دارد. او افزود: همچنین در سال زراعی جدید از 
شرکت های دانش بنیان استفاده بیشتری خواهیم 
کرد. ۲ هزار محقق و پژوهش گر در کشور وجود دارد 
که آن ها طبق زمانبندی یک ساله به مراکز ترویج و 
آموزش کشاورزی سرکشــی خواهند کرد و آن ها 
را آموزش می دهند. وزیر جهاد کشــاورزی گفت: 
با همکاری که قوه قضائیه و اداره ثبت اسناد انجام 
داده، از این به بعد ســند هایی که برای زمین های 
کشاورزی صادر می شود، قید می شود که کاربری 
زمین برای کشاورزی است. او ادامه داد: همچنین با 
این نحوه صدور سند هیچ وراثی امکان قطعه کردن 
زمین های کشاورزی را نخواهد داشت. نیکبخت 
گفت: ۱۸ میلیون هکتار زمین زراعی در کشــور 
داریم که ۶ درصد آن ها کلاس یک و دو است و باید 

در حفظ آن ها کوشا باشیم.

وعــده واردات خــودرو و 
بلاتکلیفی ۳۳ هزار نفر

در حال حاضر۳۱ هزار و ۸۹۲ نفر از کسانی که برای 
واردات خودرو ثبت نام کرده اند هنوز نمی دانند، 
چه خودرویی ثبت نام کرده اند و موعد تحویل کی 
هســت؟ 7 ماهی از آغاز طرح فروش خودروهای 
وارداتی گذشته است و هنوز متقاضیان خودروها 
بلاتکلیفند و حتی نمی دانند چه خودرویی ثبت 
نام کرده اند و قرار است چه زمان و چه خودرویی 
تحویل بگیرند.  براســاس اعلام مهدی تقدسی، 
مدیر ســامانه یکپارچه فروش خودرو، در اسفند 
ماه سال گذشته ۳۳ هزار نفر از ۱۲۰ هزار متقاضی 
بــا واریز ۵۰۰ میلیــون تومان در طــرح فروش 
خودروهای وارداتی ثبت نام کرده بودند که به عنوان 
اولویت اول جهت دریافت خودرو انتخاب شده اند.

البته تقدسی سیاست سامانه یکپارچه تأکید کرده 
است که از همان ابتدا نگهداری پول در بانک ها نبود 
و صرفاً یک اعتبار محسوب می شد که مشخص کند 
متقاضی خودروهای وارداتی، از تمکن مالی جهت 
خرید این خودروها برخوردار هستند یا خیر. تمامی 
پول های بلوکه شده در سامانه یکپارچه، آزاد شده 
و همه متقاضیان خودرو قادر هستند که پول های 

خود را از حساب وکالتی برداشت کنند.
نکته مهم اینجاست بعداز گذشت ۵ ماه قرار بود 
به یک هزار و ۱۰۸ نفر چانگان تحویل داده شود، 
خودروهایی که توسط سایپا وارد شده اند اما هنوز  
در اختیــار متقاضیان قرار نگرفته اســت و فقط 
در هفته دولت به دولت نمادین یک نفر صاحب 
خودروی چانگان شد. حتی در آن مقطع ضیغمی 
رئیس سازمان توسعه تجارت ایران اظهار داشت:  
حدود ۱۰ هزار خودرو در مرحله تولید و در مرحله 

بارگیری برای آمدن به ایران است.
وی افزود: در حال حاضر بیش از 7۰ هزار خودرو 
ثبت سفارش شده و واردات این خودروها از محل 
صادرات غیرنفتی و همچنین محل ارزهای خارج 
از کشور از ســوی بانک مرکزی به خوبی در حال 
تخصیص به متقاضیان است و امیدواریم با منابعی 
که فراهم می شود در زمستان امسال بتوانیم در هر 

ماه تا ۲۰ هزار خودرو وارد کشور کنیم.
با وجود این اظهارات گویا این موضوعات فقط در 
حد وعده اســت و عملًا هنوز خودرویی به دست 
مردم نرسیده است. به نوعی در حال حاضر۳۱ هزار 
و ۸۹۲ نفر از کسانی که برای واردات خودرو ثبت 
نام کرده اند هنوز نمی دانند، چه خودرویی ثبت 
نام کرده اند و موعد تحویل کی هست؟ و مشخص 
نیســت دولت چه تدبیری را برای تعیین تکلیف 

این افراد دارد.

اخبار

رئیس  کل بانــک مرکزی 
گفت:  بانک ها بــه زودی 
در قالــب فعالیت هــای 
تخصصی اعــم از تجاری، 
توسعه  ای، قرض  الحسنه، 
جامع و انواع دیگر بانک های تخصصی دسته  بندی 
خواهند شد. محمدرضا فرزین در جلسه مشترک با 
مدیران عامل بانک ها با اشاره به مزایای تخصصی 
شــدن بانک ها تصریح کرد: هر بانکــی نمی تواند 
هر فعالیتی داشــته باشــد و بانک های توسعه ای، 
تجاری و قرض الحسنه در حوزه فعالیت تخصصی 
تعریف شده باید فعال باشند و حتی تعدادی بانک 
جامع هــم که وجود دارنــد باید بر اســاس عقود 
 مشخص و تفکیک شــده در هریک از این حوزه ها 

فعال باشند.
فرزین با اشاره به مهمترین محورهای اصلاحی در 
نظام بانکی خطاب به مدیران عامل بانک ها گفت: 
مدیران شــبکه بانکی باید برای اجرای این برنامه 
اصلاحی به بانــک مرکزی کمک کننــد تا بحث 
ناترازی، تقویت کارایی و تقویت هدایت سپرده ها 
به سمت فعالیت های مشــخص در سیستم بانکی 
اجرایی شــود و قوانین و مقرارت هم در این زمینه 

کمک خواهد کرد.
رئیس  کل بانک مرکزی مسئله ناترازی بانک ها را 
همچنان یکی از مسائل مهم شبکه بانکی و دستور 
کار جدی بانک مرکزی عنــوان کرد و گفت : حوزه 
نظارت بانک مرکزی با برنامه و روش های اصلاحی 
مدون، پیگیر رفع ناترازی هاســت و از طرف دیگر 
نیز، مشکل کفایت ســرمایه برخی بانک ها هم در 
دســتور کار اصلاحی قرار دارد. فرزین با تاکید بر 
تقویت ابعاد مختلف نظارتی در شبکه بانکی گفت: 
لایه های نظارتی باید در درون بانک ها شکل بگیرد 
و نظارت بر بانک ها از دورن بانک ها آغاز شــود. به 
عبارت دیگر، تمامی ارکان هــر بانکی باید نظارت 

فعال داشته باشند و تک تک اعضای هیأت مدیره 
باید وظیفه نظارتی داشته باشند و به بانک مرکزی 

پاسخگو باشند.

فعالیت بنگاه داری بانک های تجاری قابل 
قبول نیست

رئیس کل بانک مرکزی موضوع بنگاه داری بانک ها 
را از دیگر مشکلات شبکه بانکی عنوان کرد و افزود : 
در این زمینه نمی توان نسخه واحدی برای تمامی 
بانک ها تجویز کرد و باید برای هر بانک متناسب با 
حوزه کاری آن، شرایط تعریف شود اما در عین حال، 
فعالیت بنگاه داری بانک هــای تجاری قابل قبول 
نیست و باید با فروش بنگاه ها، از بنگاه داری خارج 
شــوند. وی بانک مرکزی را نماینده حفظ حقوق 
سپرده گذاران در شبکه بانکی دانست و گفت: بانک 
مرکزی علاوه بر نظارت بــر بانک ها، باید از فرآیند 
اتفاقاتی که در بنگاه های وابسته به بانک ها حادث 
می شود نیز مطلع باشــد چراکه بنگاه های بانک ها 

هم با سپرده های مردمی ایجاد می شوند و این پول 
متعلق به مردم است.

رئیس کل بانک مرکزی افــزود: نظارت بر انتصاب 
مدیران و اعضای هیأت مدیره شرکت های متعلق 
به بانک ها و تعیین محدوده برای تعداد شرکت ها در 
ذیل هر شرکت و همچنین پاسخگو بودن مدیران 
و اعضای هیــأت مدیره این شــرکت ها در کمیته 
حاکمیتی شرکتی از دیگر مواردی است که در بحث 
بنگاهداری بانک ها حتماً مورد توجه بخش نظارت 

قرار گیرد.
فرزین در ادامه این جلسه نظارت بر مصرف اعتبارات 
را از دیگر اولویت های نظارت بانک ها بر گیرندگان 
تســهیلات دانســت و افزود: هم اکنــون نظارت 
منسجمی بر مصرف اعتبارات بانک ها وجود ندارد به 
طوری که در برخی موارد تسهیلات دریافتی صرف 
مواردی غیر از هدف تسهیلات گرفته شده می شود و 
نظارت ها باید به گونه ای باشد که پول در فعالیتی که 
با آن هدف تسهیلات را دریافت می کند صرف شود.

رئیس  کل بانک مرکزی همچنین با اشــاره به آمار 
رشــد بخش های اقتصادی در ســه ماهه نخست 
امسال گفت: رشــد بخش های اقتصادی در فصل 
بهار امســال رشــد خوبی بود به طوری که رشد 
بخش مســکن که در بهار سال گذشــته منفی ۸ 
درصد بود امســال به مثبت ۲ درصد رســید که 
 نشان می دهد امســال وضعیت تولید مسکن بهتر 

شده است.
فرزین با بیان اینکه نرخ رشد در ساله گذشته به ۴ 
درصد رسید گفت: این میزان رشد معادل نرخ رشد 
دوسال قبل بود و این امر نشــان می دهد که برای 
دستیابی به نرخ رشــد بالاتری به سوخت بالاتری 
نیاز است و این امر نیازمند سرمایه گذاری است و 
باید علاوه بر منابع بانکی به سرمایه گذاری خارجی 
و ســایر روش های تأمین مالی در بازار سرمایه نیز 

توجه داشت.
رئیس کل بانک مرکزی نرخ رشد اقتصادی بدون 
نفت را در سه ماهه نخســت امسال را ۵.۲ درصد و 
با نفت را ۶.۲ درصد اعلام کرد و افزود: بخش نفت 
در این مدت نرخ رشد حدود ۱۶.۵ درصد داشت که 
خیلی وضعیت خوبی بود و پیش بینی می شود در 
تابستان هم همین وضعیت در مورد نفت ادامه پیدا 
یابد که بر روند رشد مؤثر است. وی ابراز امیدواری 
کرد وضعیت رشــد اقتصادی نیز در فصل تابستان 
از شرایط خوبی برخوردار باشد چراکه بخش های 
صنعت، خدمات و کشاورزی در تابستان وضعیت 

خوبی داشتند.
فرزین افزود: سال گذشته به دلیل وضعیت خوب 
ارزی برای نخستین بار، نرخ رشد تشکیل سرمایه 
مثبت شد و این امر منجر به ادامه رشد بخش های 
اقتصادی شد و امسال هم نرخ رشد تشکیل سرمایه 
مثبت خواهد شــد. رئیس کل بانک مرکزی گفت: 
شبکه بانکی باید تلاش کند تا با تقویت تأمین مالی 
به تشکیل سرمایه کمک کند چراکه این امر برای 
تحقق نرخ رشدهای آتی حائز اهمیت است و نرخ 

رشد مثبت باقی خواهد ماند.

بانک های تجاری باید با فروش بنگاه ها، از بنگاهداری خارج شوند

نظارت دقیق بر مصرف اعتبارات بانکی

افق ۴۰ میلیارد دلاری تجارت 
ایران و عراق

رئیس ســازمان توســعه تجارت گفت: با در نظر 
گرفتن موضوع توازن تجاری می توان سطح تجارت 
دو کشــور را به ۳۰ تا ۴۰ میلیارد دلار نیز افزایش 
داد. مهدی ضیغمی در دومین همایش مشترک 
بازرگانی جمهوری اســلامی ایران و عراق با بیان 
اینکه سطح روابط تجاری و اقتصادی دو کشور ایران 
و عراق طی سال های اخیر افزایش قابل توجهی 
داشته است، اظهار داشت: با در نظر گرفتن موضوع 
توازن تجاری می توان سطح تجارت دو کشور را به 

۳۰ تا ۴۰ میلیارد دلار نیز افزایش داد.
رئیس سازمان توسعه تجارت اظهار داشت: ایران 
طی ۴۰ سال گذشــته و به ویژه ۱۰ سال گذشته 
تحت شدیدترین تحریم ها قرار داشته، اما با این 
وجود به لحاظ تکنولوژی و صنعتی دستاوردهای 
خوبی داشته است. بنابراین آمادگی داریم که در 
زمینه انتقال تکنولوژی به عراق و توسعه پروژه های 

صنعتی به کشور عراق کمک کنیم.
ضیغمی افزود: همچنین از طرف وزارت صمت و دولت 
ایران حمایت همه جانبه جهت توسعه صنعتی کشور 
عراق تا سال ۲۰۳۵ را اعلام می کنیم. برای میل این 
اهداف چالش ها و مسائلی وجود دارد که امیدواریم با 
حل مسائل لجستیک و تراکنش های مالی بتوانیم به 
اهدافی که توسط رؤسای جمهوری دو کشور ترسیم 
شده دست یابیم. معاون وزیر صمت به برخی محورهای 
کمیته مشترک بازرگانی دو کشور اشاره کرد و گفت: 
مهمترین موضوع بررســی برنامه ها، زیرساخت ها و 
راهکارهای توسعه تجاری کشور و دستیابی به تجارت 
۲۰ میلیاردی و رسیدن به تجارت ۴۰ میلیارد دلاری 
در بلندمدت است. همچنین دومین موضوع مطرح 
شــده در کمیته، بحث راهکارهای برقــراری توازن 
تجاری بین دو کشور و اقداماتی که دو کشور می توانند 
برای تحقق این مطلب انجام دهند، بود. ضیغمی اظهار 
داشت: همچنین در کمیته مشترک در خصوص رفع 
ممنوعیت های تجاری و اســتانداردی بین دو کشور 
بحث و در مورد بحث لجستیک و تبادلات تجاری برای 
رسیدن به تجارت ۲۰ میلیارد دلاری بین دو کشور نیز 

مباحثی مطرح شد. 

۴۰ درصد مشــترکان خانگی 
مشمول پاداش شدند

توانیــر اعلام کرد: بــا اجرای موفق طــرح پاداش 
صرفه جویی و کاهش ســه درصدی سرانه مصرف 
برق خانگی در سال گذشــته، اجرای این طرح در 
سال جاری عمومیت یافت و ۴۰ درصد مشترکان 
خانگی، ۲۲۰۰ میلیارد تومان پاداش صرفه جویی 
برق دریافت کردند. تامین برق خانگی در دوره اوج 
بار شبکه همواره به عنوان اولویت وزارت نیرو مورد 
تاکید بوده است. از طرفی سیاست های تشویقی برای 
جلب اقبال عمومی به صرفه جویی در مصرف برق با 
کسب مجوزهای قانونی و موافقت هیات دولت طی ۲ 
سال اخیر به مرحله اجرا گذاشته شد که سال گذشته 
کاهش ۳ درصدی سرانه مصرف برق خانگی را در پی 
داشت. امسال نیز باعث شد رشد سرانه مصرف برق 
خانگی از ۴.۳ درصد پیش بینی شده به ۱.۳ درصد 
محدود شود که موجبات تخصیص سهم بیشتری 
از برق تولیدی کشور به بخش های مولد اقتصادی به 
ویژه بخش صنعتی را فراهم آورد، در نهایت امسال 
برای نخســتین بار طی ۳ دهه اخیــر، تامین برق 
صنعتی از خانگی سبقت گرفت. سخنگوی صنعت 
برق کشور در باره چالش های تابستان امسال به رشد 
۵.77 درصدی اوج بار و افزایش تعداد روزهای اوج 
بار شبکه از ۱7 روز در تابستان ۱۴۰۱ به بیش از ۳۵ 
روز در تابستان امسال اشاره کرد و گفت: برخی روزها 
بیش از ۸ هزار مگاوات به مصرف شبکه افزوده شد، اما 
با تلاش همکاران صنعت برق در بخش های دولتی 
و خصوصی و همکاری مردم، شــبکه به طور پایدار 
اداره شد. »رجبی مشهدی« وضعیت عرضه تولیدات 
صنعتی در بورس را حاکی از افزایش عرضه تولیدات 
صنعتی نسبت به تقاضا و ایجاد ثبات در بازار عنوان 
کرد و افزود: امسال به برکت مدیریت مصرف برق، 
در بخش صنعت کشــور ۳۰۰ واحد بزرگ و انرژی 
بر نسبت به سال گذشته رشــد ۵.۵ درصدی و در 
مقایسه با سال ۱۴۰۰ رشد ۱۹.۶ درصدی مصرف 
برق را تجربه کردند که تاثیر مستقیم بر رشد تولید 

این صنایع داشته است.
به عبارت دیگر امسال با وجود افزایش بی سابقه 
دما، ناترازی شدید تولید و مصرف و افزایش تعداد 
مشترکان به ۳۱ میلیون مشترک، علاوه بر عدم 
اعمال خاموشــی در بخش خانگی، برق تحویلی 
به صنایع نسبت به سال ۱۴۰۰ معادل ۲۶ درصد 
افزایش یافت و بهره مندی ۴۰ درصد مشــترکان 
خانگی از ۲۲۰۰ میلیارد تومان پاداش صرفه جویی 
از موفقیت سیاســت برد - بــرد وزارت نیرو در 
پیاده سازی طرح سراســری پاداش صرفه جویی 

برق خانگی در کشور حکایت دارد.
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وزیر راه وشهرسازی گفت: ۸۰ هزار پرونده مالیاتی 
مربوط به خانه های خالی در سازمان امور مالیاتی 
کشور در حال بررسی است. مهرداد بذرپاش گفت: 
سطح عمومی تورم بخش مسکن با توجه به آمار 
مراکز تمامی استان های کشور کنترل شده است.

وزیر راه وشهرسازی ادامه داد: قیمت مسکن پیش 
از این به حدی افزایش یافته بود که همچنان باید 
قیمت ها کاهش یابد و این افزایش قیمت دلیلی 
نداشت اما  ما سعی کرده  ایم از طریق مکانیزم های 
مختلف قیمت ها را کنترل کنیم. او می گوید: یکی 
از این مکانیزم ها، مالیات بر خانه های خالی بود که 
این  مصوبه سال های بسیاری بود که وجود داشت 

اما اجرا نمی شد. 
بذرپاش  اظهار کرد: ۸۰ هــزار پرونده مالیاتی در 
سازمان مالیات در خصوص مالیات بر خانه های 
خالی در حال رسیدگی است. او بیان کرد:  ۲۰۰ 
هزار  خانه خالی از طریــق این پیگیری ها به بازار 
عرضه شده و بخشی از این خانه ها برای موسسات 
مالی و بانکی و نهادهای دیگر  بود که پیگیری برای 

عرضه آنها در حال انجام است.
وزیر راه وشهرسازی تصریح کرد: اقدام دیگر وزارت 
راه وشهرسازی ورود به ساماندهی مشاوران املاک 

برای بازار مســکن بود و همچنین بــا راه اندازی 
سامانه موجر و مستاجر بازار اجاره را آرام کردیم و 

میزان  مراجعه به مشاور املاک را کاهش دادیم.
وی همچنین گفت: تا یک سال آینده باید شرکت 
راه آهن ظرفیت ناوگان مســافری خود را چندین 
برابر کنند. مهرداد بذرپاش گفت: نیاز بازار داخل در 
حوزه حمل ونقل ریلی زیاد است که در همین راستا 
شرکت های زیادی می توانند فعال شوند. به گفته 
وزیر راه وشهرسازی، ما محدودیت ناوگان در حوزه 
لوکوموتیو، واگن باری و مسافری داریم و من تکلیف 
جدید برای شــرکت راه آهن قرار داده ام  که ظرف 
یک سال آینده تعداد ناوگان را به شکل قابل توجهی 
افزایش دهند و ناوگان مسافری را هم در اولویت قرار 
دهند که این حجم از تقاضا در ایام خاص و یا ایام غیر 
خاص باید پاسخ داده شود  چراکه صنعت ریلی یک 

صنعت محبوب بین مسافران و متقاضیان است.
وی ادامه داد: صنعــت راه آهن یک صنعت ایمن 
و ارزان اســت اما مــا محدودیت نــاوگان داریم. 
خوشبختانه در توسعه شبکه خدمات الکترونیکی 
و توســعه ناوگان اتفاقات خوبی  رخ داده است به 
طوری که  داخلی سازی در این حوزه اتفاق  افتاده 
است. بذرپاش افزود: در گذشته برای سوزن های 

صنعت ریلی هم وابسته بودیم اما در حال حاضر 
شاهد آن هستیم که در خدمات سیگنالی و موتور 
به خودکفایی رســیده ایم. او اظهار کرد: در تولید 
ترمز واگن  و ترمز لوکومتیو و حتی در ریل به خود 

کفایی رسیده ایم.
وزیر راه و شهرســازی گفت: صنعــت راه آهن و 
ریل به پیشرفت قابل توجهی  رســیده اما کافی 
نیست چرا که ایران  سرزمین فرصت لجستیکی و 
ترانزیتی است دور نمای خوبی  برای این موقعیت 
جغرافیایی قرار داده  ایم و همه شــرکت ها باید 
هرچه سریعتر اقدامات بالقوه خود را بالفعل  کنند.

بذرپاش  با اشاره به توافق های بین المللی در حوزه 
ریلی اظهار کرد: برای خطوط ریلی شرق کشور از 
شمال جنوب که از چابهار آغاز می شود تا زاهدان، 
امروز جلسه ای تشــکیل شد و همه تلاشمان این 
است که مسیر ریلی چابهار به زاهدان تا سال آینده 
به بهره برداری برسد. این خط یکی از راهبردی تری 
خطوط ریلی کشــور و مورد تاکیــد مقام معظم 
رهبری اســت و برای مردم ایــن منطقه اهمیت 
زیادی دارد که عملا کریدور شــمال به جنوب و 
شرق به غرب کشور را در دستور کار قرار می دهد.

وی ادامه داد: همزمان قراردادی در بندر چابهار با 

طرف خارجی منعقد می کنیم که اگر این خط ریلی 
راه بیفتد، یک فرصت  بی ســابقه را نصیب کشور 
خواهد کرد. یا سایر خطوط ریلی شمال به جنوب 
که از بندر شهید رجایی آغاز می شود؛ همچنین 
خط ریلی رشت به کاســپین اگر به بهره برداری 
برسد،  از طریق خطوط ریلی از دریا به دریا متصل 
خواهیم بود این هم اتفاق بی سابقه ای است که از 

دریای شمال به دریای جنوب متصل می شویم.
وزیر راه و شهرسازی با اشــاره به تکمیل کریدور 
شمال به جنوب غرب کشور گفت: این کریدور هم 
از بندر امام خمینی آغاز می شــود تا مرز بازرگان 
ادامه دارد که توسعه جاده ای و ریلی را در دستور کار 
داریم.  بذرپاش با اشاره به تغییر تکنولوژی قطارهای 
برقی بیــان کرد: توافقات خوبی بــا خارجی ها در 
دستور کار داریم، مسیر تهران به اصفهان که قبلا 
شــروع شــده اما معطل مانده بود و اکنون موانع 
برداشته شده اســت و پروژه به سرعت ادامه دارد. 
او گفت: قطار سریع الســیر تهران به مشهد را هم 
به راه آهن تفویض کردیم و تا حد زیادی پیشرفت 
داشته و امیدواریم بتوانیم تا چند ماه آینده عملیات 
اجرایی این پروژه را هم آغاز کنیم که عملا تغییر 

فناوری در این بخش را شاهد خواهیم بود.

کارشــناس مبارزه با مفاســد اقتصــادی گفت: با 
وجود گذشــت ۱۰ ســال از تصویب قانون مبارزه 
 با قاچاق کالا و ارز، فقــط 7۰ درصد قانون اجرایی 

شده است.
»محمد قاسمی« درباره ســامانه کنترل و نظارت 
بر گارانتی کالاها در کشور افزود: در کشور جریان 
های مختلف کالایی مالی و خدماتی وجود دارد و 
از سال ۹۲ برای شفافیت جریان کالایی در کشور 
قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز مصوب و از اسفند 

ماه ابلاغ شد.
وی بیان داشــت: این قانون اطلاعــات کالا را به ما 
اعلام مــی کند، امــا در حال حاضر که ۱۰ ســال 
از تصویــب قانــون گذشــته 7۰ درصــد قانون 
اجرایی شــده و بخش مهمــی از ایــن قانون در 
 بخش های تعزیراتــی و انتظامی اجرایی نشــده

 است.
قاســمی ادامه داد: مبحث مهم ایــن قانون تبصره 
۴ ماده ۱۸ اســت که در آن قید شــده هر کالایی 
که داخل این سیســتم ها نباشــد، اگــر وارداتی 
باشــد قاچاق اســت و اگر تولید داخل باشد و در 
این سامانه نباشــد، احتکار محسوب می شود. وی 
اضافه کرد: مورد دیگر آن، گارانتی کالا اســت که 
یک تکه کاغذ به فــرد داده می شــد و با دوندگی 
 بســیاری فرد می توانســت امضای این گارانتی 

را بگیرد.
این کارشناس مبارزه با مفاسد اقتصادی تاکید کرد: 
به همین دلیل، برای جلوگیری از قاچاق و همچنین 

اطمینان از اصالت کالا ســامانه ملــی گارانتی راه 
اندازی شد تا فرد زمانی که کالا خریداری می کند 
بتواند در این ســامانه اصالت آن را استعلام کند و 
اگر این کالا آســیب دید می تواند در این ســامانه 

شکایت کند.
وی اظهار داشت: برای بررســی اصالت کالا، باید 
کد گارانتــی کالا را در این ســامانه چک کنیم؛ به 
عنوان مثال، کالاهای کــره ای و همچنین برخی 
برند های آمریکایی و اروپایی چند ســال است که 
دیگر در کشــور وجود ندارد و مونتاژ و واردات آنها 
ممنوع است، اما شاهدیم این کالاها را در کشور می 
 فروشــند و گارانتی هم به افراد می دهند که اصلا

 اعتبار ندارد.
قاســمی گفت: در گام های بعدی قرار بود خودرو 
هم بر اساس قول مسوولان در مدت دو ماه )یعنی 
تا مرداد ماه ۱۴۰۲( در این ســامانه قرار داده شود 
اما عملیاتی نشد. خودروســازان یک تکه کاغذ را 
به عنوان گارانتــی به خریدار مــی دهند که هیچ 

ارزشی ندارد.
وی بیان داشت: باید بررسی شود زور خودروسازان 
زیاد اســت یا قانون قابلیت اجرا نــدارد که هنوز 
این خودروســازان به سامانه وارد نشــده اند. این 
کارشناس مبارزه با مفاســد اقتصادی گفت: تلفن 
همراه نیز تکالیف خود را برای گارانتی انجام نداده 
بود، اعلام شده بود که تا تیرماه با آنها برخورد می 
شود، اما هنوز مشخص نیست که برخوردی انجام 

شده است یا خیر؟

مدیرکل دفتــر خدمات فنی و مهندســی وزارت 
صمت ضمن تشــریح تعهدات خودروســازان به 
انجــام گارانتی، از پیوســتن همه  خودروســازان 
داخلی بــه ســامانه ملی گارانتــی تا پایــان ماه 
جــاری خبــر داد و تاکید کــرد کــه بهانه های 
 خودروســازان بــرای گارانتــی، یــک شــوخی

 است.
به گزارش ایســنا، حمید محله ای با حضور در یک 
برنامه تلویزیونی، ضمن اشــاره بــه اینکه خودرو 
به این "ســامانه ملی گارانتی" اضافه شــده است، 
اظهار کرد: خودرو به این ســامانه اضافه شده، اما 
هنوز خودرو ســازان داخلی در این سامانه حضور 
ندارنــد؛ بر این اســاس خودروســازان داخلی در 
فرآیند کار قرار گرفته و برای این منظرر بایســتی 
شــبکه خــود را معرفی کنند؛ ســپس شــبکه 
 آن ها ارزیابی و تایید می شــود و در ســامانه درج 

خواهد شد.
مدیرکل دفتر خدمات فنی و مهندسی وزارت صمت 
خاطرنشان کرد: البته باید گفت که عدم حضور فعلی 
این خودروسازان در این سامانه، به معنای نداشتن 
گارانتی خودرو نیست؛ خودروهای داخلی همگی 
تا ۶۰ هزار کارکرد و به مدت سه سال دارای گارانتی 
هستند )در این سه سال خدمات به صورت رایگان 
ارائه می شود و پس از آن، خدمات پس از فروش با 
اخذ مبالغ از مشتری صورت می گیرد(. ضمن اینکه 
خودروســازان داخلی تا پایان مهر به سامانه ملی 

گارانتی وارد خواهند شد.

وی افزود: فرآیند ورود خودروســازان به ســامانه 
 انجــام شــده و در حــال اخــذ اطلاعــات آن ها 

هستیم. 
ســامانه گارانتی مجموعــه تعهداتی اســت که 
خودروساز به مردم ارائه می کند؛ البته  گارانتی ها 
دارای مغایرت هایــی هم هســتند کــه در حال 
بررســی برای رفع این مغایرت ها هســتیم. ضمن 
اینکــه ارتبــاط میان ســامانه های شــرکت ها با 
 ســامانه گارانتی نیز در حال ایجاد و فراهم شدن

 است.
این مقام مســئول در وزارت صمــت گفت: اینکه 
برخــی خودروســازان، چنانچه شیشــه خودرو 
دودی شــده باشــد یا کفی آن ســه بعدی نصب 
شــده باشــد، از گارانتی ســرباز می زنند و آن را 
قبول نمی کنند، بــه هیچ عنوان صحــت ندارد و 
ممکن هست که شوخی باشــد؛ اما اگر مشتریان 
گزارش و شــکایتی در این زمینه داشــته باشند، 
حتما مــورد پیگیری و رســیدگی توســط دفتر 
 خدمات فنی و مهندسی وزارت صمت قرار خواهد 

گرفت.  
مدیر کل دفتــر خدمات فنی و مهندســی وزارت 
صمت تاکید کــرد: فرآیند نظارت بــر گارانتی در 
کشور بایستی تقویت شود؛ افراد می توانند در این 
سامانه شکایت خود را ثبت کنند و ظرف یک هفته 
نیز به این شکایت ها رســیدگی خواهد شد. لازم 
است که دســتگاه های نظارتی هم باید به وزارت 

صمت کمک کنند.

۸۰ هزار پرونده مالیاتی خانه خالی در حال رسیدگی است

بهانه خودروسازان برای لغو گارانتی شوخی استاجرای ۷۰ درصد قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
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به گفته رئیس اتحادیه فروشندگان و سازندگان 
ســاعت تهــران، هم اکنــون تقاضــای خرید 
ساعت به شــدت کاهش یافته و فروشگاه های 
 ســاعت به ســختی از پس تامیــن هزینه های 

خود بر می آیند.
عبدالرحیم احمدی، رئیس اتحادیه فروشندگان 
و سازندگان ساعت در خصوص وضعیت کسب 
و کار این صنف گفت: هــم اکنون وضعیت بازار 
بسیار خراب اســت. تقاضا به طرز چشمگیری 
کاهش یافته و به دلیل کاهش قدرت خرید، خرید 
ساعت هایی با کیفیت و قیمت متوسط، سهم بازار 
ســاعت های کیفیت بالا و گران را گرفته اند. به 
عبارت دیگر، خرید ساعت های باکیفیت به دلیل 
اوضاع اقتصادی از سبد خرید بسیاری از خانوارها 

خارج شده است.
وی افزود: با همه گیر شدن استفاده از موبایل و 
پس از آن ساعت های هوشمند، به طور طبیعی 

مشــتریان خرید ســاعت، کاهش پیدا کردند. 
اما فــارغ از این موضوع، بالا رفتــن قیمت ارز و 
هزینه های گمرکی در کنار کاهش قدرت خرید 
مردم دست به دســت هم داده است که کسب و 
کار ساعت سازان و ســاعت فروشان کساد تر از 

همیشه باشد.
رئیس اتحادیه فروشندگان و سازندگان ساعت 
خاطرنشــان کرد: در ۲ ماه اخیر، بســیاری از 
فروشگاه های ساعت به ســختی از پس تامین 
هزینه هــای جاری خــود برآمدند. مــا اکنون 
۸۵۰ عضو داریم که ۴۰۰ عضو به تعمیر ساعت 
مشــغول هســتند. این افراد در تمام طول عمر 
کاری خود انرژی، زمان و چشــم خــود را پای 
تعمیر ســاعت می گذارند امــا در نهایت آورده 
مناســبی به دســت نمی آورند. به همین دلیل 
 اســت که باید بگوییــم وضعیت ایــن صنف،

 بحرانی است.

ایلکا در تشــریح وضعیــت بازار چــادردوزان 
و برزنت فروشــان در نیمه اول ســال ۱۴۰۲، 
تصریح کــرد ایــن موقعیــت نشــان از رکود 
 و کســادی در بــازار چــادر و برزنــت حکایت 

دارد.
جبار ایلکا، رئیس اتحادیه  چادردوزان و برزنت 
فروشان وضعیت بازار این صنف در نیمه ابتدایی 
سال ۱۴۰۲ را بسیار کساد توصیف کرد و گفت: 
وضعیت بازار از لحاظ تامین مواد اولیه و تقاضای 
خرید، به شــدت بد و تاســف بار است. اجناس 
هــر روز گران می شــود و نظارتی بــر کارخانه 
 هــای تولید برزنــت در بخش قیمــت گذاری 

نیست.
ایلکا در ادامــه گفت: از هفته گذشــته تاکنون 
قیمت هر متر برزنت، ۱۰ هــزار تومان افزایش 
یافته و بسیاری از هم صنفان ما که خرید قبلی 
از کارخانه داشــتند، با تعدیل فاکتــور مواجه 
شــدند. در شــرایطی که پنبه به عنــوان مواد 
اولیه تولید برزنت عموما وارداتی اســت و با ارز 
نیمایی محاســبه می  شود و از ســوی دیگر به 

این دلیل که نظارتی بر قیمت گذاری نیســت، 
 نمی توان انتظار بهتری از بازار و تبیین وضعیت 

قیمت ها داشت.
رئیس اتحادیــه  چادردوزان و برزنت فروشــان 
در ادامه بیان کرد: عمده مشتریان ما رانندگان 
ماشــین  های ســنگین هســتند کــه از چادر 
برزنتی به عنوان حفاظ بارهای خود اســتفاده 
می  کنند. اما اکنــون قیمت ها آنقــدر بالا رفته 
که این قشــر، قــدرت خرید ندارنــد، بنابراین 
 بســیاری از آنها، چادرهای قدیمی خود را برای 

وصله دوزی می آورند.
این فعال صنفی در پایان گفــت: بهبود اوضاع 
بازار زمانی رخ می دهد که شــاخص  های کلان 
اقتصادی کشــور، اوضاع خوبی داشــته باشند. 
نوسانات نرخ ارز کنترل شــود و قدرت خرید به 
اقتصاد خانوارها بازگردد. به بیان دیگر، وضعیت 
بازار چادر و برزنت نیز تابعی از موقعیت کلی بازار 
اســت و هر زمان که دیگر بازارهــا وضعیتی رو 
به بهبود را تجربه کننــد، موقعیت این بازار هم 

مناسب تر خواهد بود.

معاون وزیر جهاد کشــاورزی در امور 
باغبانی گفت: پسته مهمترین محصول 
باغبانی کشور اســت که سالانه حدود 
یک میلیارد دلار درآمد ارزی عاید کشور 
می کند. ستاد عالی پسته پس از دو سال 
وقفه به ریاســت وزیر جهاد کشاورزی 
تشکیل جلسه داد. بررسی راه کارهای 
رفع موانع تولید و صادرات این محصول 
ارزآور در دســتور کار این نشست قرار 

گرفت.
محمدعلــی نیکبخــت، وزیــر جهاد 
کشاورزی تولید برای صادرات را شعار 

وزارت جهاد کشــاورزی اعــلام کرد و 
گفــت: تولید بــدون صــادرات یعنی 
نداشتن سهم از بازار جهانی و اگر تولید 
از بازار بین المللی سهمی نداشته باشد 
 در کیفیــت و کمیت توســعه نخواهد 

یافت.
وزیر جهاد کشــاورزی  افزود: صنعت، 
تجــارت و بازرگانی بایــد در خدمت 
تولید قرار گیرد و موانع از سر راه تولید 
برداشته شــود، آن گاه جریان تولید و 
صادرات می تواند ادامه دار باشد و بازار 

خود را در دنیا به دست آورد.

در این جلسه، محمدمهدی برومندی، 
معاون وزیر در امور باغبانی گفت: پسته 
مهمترین محصول باغبانی کشور است 
که ســالانه حدود یک میلیــارد دلار 
درآمــد ارزی حاصل از صــادرات این 
محصول عاید کشور می شود. او افزود: 
حدود ۵۱۲ هزار هکتار باغات پسته در 
سراسر کشور وجود دارد که به صورت 
میانگین حدود ۳۶۰ هزار تن پســته 
تولید می کند و پیش بینی می شــود، 
 امســال بالغ بر ۳۹۰ هزار تن پســته 

در کشور تولید شود.

در حالی هواپیمایی جمهوری اســلامی ایــران )ایران ایر( 
رکوردار تأخیرات پروازی اســت که این شــرکت طی یک 
ســال منتهی به تیر ۱۴۰۲ تأخیرها را ۳۳.۵درصد افزایش 
داده اســت. تأخیر ۱7ســاعته پرواز اســتانبول ـ تهران 
هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران )هما( جدیدترین نمونه 

از تأخیرهای عجیب حمل ونقل هوایی کشور است.
مطابق آخرین آمار منتشرشده شرکت فرودگاهها و ناوبری 
هوایی ایران در تیرماه امسال و در بخش تأخیرهای پروازی 
شرکت های هواپیمایی اروان، معراج و کیش ایر با ۶7، ۵۸ و 
۴۹ درصد بیشترین تأخیر را داشته اند. هواپیمایی جمهوری 
اســلامی ایران با ۱۶۴ دقیقه )حدود ۳ ســاعت( در صدر 

متوسط زمان تأخیر پروازهای تأخیردار قرار دارد.

پس از این شــرکت، کیش ایر با ۱۵۱ دقیقه قرار گرفته اســت. 
هواپیمایی معراج، کارون و ایرتور نیز به ترتیب با ۱۲۲ دقیقه، ۱۲۱ 
و ۱۲۰ دقیقه در رده های بعدی بیشترین متوسط تأخیر پروازهای 
تأخیردار قرار دارند. در بخش میــزان تأخیر پروازهای خروجی 
تأخیردار ۳۰ دقیقه و بیشــتر نیز ایران ایر با فاصله زیاد از ســایر 
شرکت های هواپیمایی پیش افتاده است. در تیرماه امسال میزان 
این تأخیرها برای ایران ایر ۹۶ هــزار و ۲۰7 دقیقه بود. بعد از این 
 شرکت، کیش ایر با ۵۴ هزار و ۶7۱ دقیقه و کارون با ۴۶ هزار و ۹۱۴ 
قرار دارند. در بخــش پروازهای ابطالی تیرمــاه نیز هواپیمایی 
زاگرس با 7۵ درصد پرواز در صدر قرار دارد. معراج با ۶۹ درصد، 
آســاجت با ۶۲ درصد، کیش ایر با ۶۰ درصد و قشم ایر نیز با ۶۰ 
درصد در رده های بعدی قرار دارند. بررسی عملکرد شرکت های 

هواپیمایی در بازه زمانی تیرماه سال گذشته تا تیر امسال حاکی 
از آن اســت که در بخش تأخیرات پروازی هواپیمایی جمهوری 
 اســلامی ایران طی یک سال روند رو به رشــد قابل ملاحظه ای 
داشته است. متوســط تأخیر پروازهای تأخیردار این شرکت در 
تیرماه سال قبل ۱۲۳ دقیقه بود که با رشد حدود ۳۳.۵درصدی در 
تیر امسال به ۱۶۴ دقیقه افزایش یافته است. هواپیمایی کیش نیز 
جای پای ایرلاین ملی گذاشته و از ۱۳۶ دقیقه متوسط تأخیرهای 
پروازی سال گذشته به ۱۵۱ دقیقه در سال جاری رسیده است، 
یعنی رشد حدود ۱۱درصدی. هواپیمایی ایرتور نیز میزان تأخیر 
پروازی خود را از ۱۰۲ دقیقه به ۱۲۰ دقیقه )رشد ۱7.7درصدی(  
افزایش داده است. آتاایر، تابان، قشــم و ماهان اما در تأخیرهای 

پروازی رشد منفی داشته اند.

مدیرکل دفتر ترانزیت و حمل و نقل بین المللی ســازمان 
راهداری وحمل ونقل جاده ای گفــت: ترانزیت جاده ای از 
قلمرو کشور در نیمه نخست ســال جاری نسبت به مدت 
مشابه سال قبل ۱۸ درصد افزایش یافت. به گزارش سازمان 
راهداری وحمل ونقل جاده ای، »جواد هدایتی« افزود: در 
۶ ماهه نخست ســال جاری نزدیک به ۲7۰ هزار دستگاه 
ناوگان ایرانی و خارجی حامل پنج میلیون و ۸۴۰ هزار تن 
کالا در بخش حمل و نقل جاده ای از قلمرو کشور ترانزیت 
شــده که در هم ســنجی با پارسال از رشــد ۱۸ درصدی 

برخوردار است.
وی گفت: در شــهریور ماه ســال جاری بیش از ۵۱ هزار 

دســتگاه ناوگان ایرانــی و خارجی حامل یــک میلیون و 
۱۴۰ هزار تن کالای ترانزیتی از قلمرو کشــور عبور کرده  
که نسبت به شهریور سال ۱۴۰۱ رشد ۵۰ درصدی داشته 
 و بالاترین میزان ترانزیت ماهیانه در طول ۶ ســال گذشته 

بوده است.
وی  ادامه داد: در ســایه دیپلماســی همگرایی سیاســی و 
اقتصادی منطقه ای دولت ســیزدهم به ویژه با کشــورهای 
همسایه و تلاش های انجام شده توســط همه دستگاه ها و 
نهادهای موثر برای تســهیل ترانزیت کالا از قلمرو کشــور 
و تحقق اهداف ترســیمی در این زمینــه از جمله اقدامات 
گســترده انجام شــده در ســازمان راهداری و حمل و نقل 

جاده ای برای همگرایــی مدیریتی در پایانه هــای مرزی و 
ارتقای زیرساختی، به ســازی و ارتقای محورهای منتهی به 
پایانه های مرزی، آسیب شناسی شناسایی موانع و پیگیری 
رفع مشــکلات فرآیندی، پیگیری تســهیل تردد از طریق 
برگزاری نشست های مشترک حمل و نقل جاده ای با کشور 
های مختلف با اولویت همسایگان، پیگیری استقرار رویکرد 
لجستیکی در محدوده مرزها با استفاده از ظرفیت پسکرانه ای، 
پیاده سازی ســامانه نوبت دهی مکانیزه در پایانه های مرزی 
با تردد بــالا وغیره، پیش بینی می شــود روند رو به رشــد 
 ترانزیت از قلمرو کشــور در ماه های آتی با رشــد بیشتری 

ادامه یابد.

معاون روابط کار وزیر کار با اشــاره به اینکه دولت تلاش کرد با 
طرح کالابرگ کمکی به کارگران کند گفت:احتمالاً هفته آینده 
جلسه شورای عالی کار برگزار می شود اما هنوز دستور کار جلسه 
مشخص نیست. طی ماه های گذشته چندین بار کارگران نسبت 
به وضعیت حقوق خود گلایه داشته و خواستار برگزاری جلسه 
شورای عالی کار و رسیدگی به وضع حقوق و دستمزد شدند. اما 
تا کنون جلسه ای با محور بررسی دستمزد برگزار نشده است.  به 
گفته ی معاون روابــط کار وزارت کار احتمال زیاد هفته آینده 
جلسه شورای عالی کار تشکیل می شود اما هنوز دستور جلسه 
مشخص نیست. جلسه این ماه هم بعد از بازگشایی مدارس برگزار 

می شود و هنوز دستور جلسه مشخص نیست.
علی حســین رعیتی فــرد. معــاون روابــط کار وزارت کار در 
گفت وگویی اعلام کرده است که در هنگام تصویب حداقل مزد 
ســال جاری دولت پیش بینی کرده بود که اگر امســال حقوق 
کارمندان دولت در میانه سال افزایش پیدا کند، به همان میزان 
حداقل حقوق کارگران هم اضافه شود، اما تا کنون هیچ خبری از 
افزایش حقوق کارمندان دولت نیســت و بنابراین برای حداقل 

دستمزد کارگران هم هیچ تصمیمی گرفته نشده است.
وی در مورد اینکه آیا تا کنون درخواست تجدیدنظر در حداقل 
مزد کارگران در شورای عالی کار ارائه شده است؟گفت: تا کنون 

چنین مسأله ای در دستور کار شــورای عالی قرار نگرفته است، 
البته نمایندگان کارگری در رســانه ها مسائلی عنوان کرده اند. 
اما هر موضوعی که باید در شورای عالی کار بررسی شود، باید در 

دستور جلسه قرار بگیرد.
رعیتی فردمعتقد اســت که دولت تلاش کرده اســت در قالب 
کالابرگ الکترونیکی در ۵ دهک کم درآمد جامعه امتیازاتی در 
نظر بگیرد، از جمله اینکه اگر نیمی از یارانه آنها صرف خرید ۱۱ 
قلم کالای منتخب شود، ۱۲۰ هزار تومان یارانه اضافه برای شان 
شارژ می شود و معمولاً کارگران جزء دهک های سه تا پنج هستند 

و مشمول این امتیاز می شوند.
نمایندگان کارگری بارها نســبت به عدم برگزاری جلسه ای با 
موضوع بررسی مجدد مزد گلایه و درخواست داده اند. اما تا کنون از 
سوی دولت بازخورد مثبتی دریافت نکرده اند. نمایندگان کارگران 
معتقدند که دولت در جریان تعیین مزد ۱۴۰۲ وعده هایی مبنی 
بر اینکه اگر تورم کنترل نشود جلســه ای برای بحث دستمزد 
کارگران برگزار خواهد شد داده اند. اما دولتی ها حرف دیگری می 
زنند و اعتقاد دارند که بنگاه هایی که توان اقتصادی بهتری دارند 
می توانند. هم دستمزد بیشتری به کارگر خود بپردازند و هم با 

ارائه سبد کالا کارگر را همراهی کنند. 
ســمیه گلپور، رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگری 

کشور می گوید:در آخرین جلسه شورای عالی کار این وعده به 
نمایندگان کارگران داده شده بود در صورتی که تورم کنترل نشود. 
برای ترمیم مزد کارگران جلسه ای از سوی وزارت کار برگزار می 
شود. بنابراین کارگران منتظر برگزاری جلسه شورای عالی کار با 
محور بحث دستمزد و معیشت کارگران هستند. وی با بیان اینکه 
در قانون تأکیدی بر اینکه دستمزد سالی یکبار افزایش یابد نشده 
است گفت: در قانون بیان شده اســت که دستمزد باید سالیانه 

افزایش یابد. سالیانه به معنی سالی یکبار نیست.
گلپور با اشاره به اینکه متأسفانه اینکه تصور می کنند با افزایش 
دستمزد کارگران تورم ایجاد می شــود کاملاً  اشتباه است بیان 
کرد:با کاهش قدرت خرید کارگران بیشــترین ضربه  به تولید 
زده می شود. چراکه کارگران به عنوان مهم ترن جامعه ی هدف 
تولیدات داخل توان خرید ندارند. در سالی که عنوان آن از سوی 
مقام معظم رهبری رونق تولید نامگذاری شده است، حمایت از 
کارگران ضرورت دارد. متاسفانه مسئولان فکر می کنند هرچه 
از حقوق کارگران کم کنند، رشد اقتصادی بیشتر خواهد شد، اما 
برای توسعه باید اول از همه به نیروی کار توجه کرد. اگر فریز مزد 
کارگران سبب رشد اقتصادی می شد، امروز نباید این وضعیت را 
داشتیم، چراکه سیاست هایی که تا به امروز پیاده شده همه در 

راستای کاستن از حقوق کارگران بوده است.

وزیر مسکن و شهرسازی در حالی از کاهش قیمت مسکن سخن 
گفته و این روند را ادامه دار می داند که از آذرماه ســال گذشته 
تا کنون، آماری درباره قیمت و معاملات مسکن از سوی بانک 
مرکزی منتشر نشده است .توقف انتشار آمار برای اولین بار در 
ایران رخ نداده است . پیش از این نیر در دوره هایی که افزایش 
قیمت ها با حساسیت ویژه افکار عمومی همراه شده، دولت ها 
در صدد برآمده اند با پاک کردن صورت مساله مشکل را برطرف 
کرده و با توقف انتشار آمار معیار و مقیاسی را در اختیار افکار 

عمومی قرار ندهند.
در چنین شرایطی آخرین امار منتشر شده در خصوص میزان 
قیمت و معالات مسکن نیز به اذرماه سال گذشته مرتبط بوده 
و از آن تاریخ تا کنون، بانک مرکزی مهر سکوت بر لب زده است 
.حالا اما وزیر دولتی که وعده ی ساخت سالانه ی یک میلیون 
واحد مسکونی در ســال را داده بود، از ارزانی مسکن به عنوان 
خبری خوش یاد می کند و معتقد است این روند باید ادامه یابد. 
حلقه ی مفقوده اما اینجاست که روشن نیست این ارزانی نسبت 
به چه دوره ی زمانی رخ داده است. مهرداد بذرپاش گفته است: 
در حال حاضر در همه کشور خبرهای خوبی از کاهش قیمت 
مسکن شنیده می شود و باز هم باید کاهش پیدا کند. این در 
حالی اســت که انتظار می رود ســخن گفتن در این سطح از 

مسئولیت با آمار و ارقام دقیق و شفاف صورت گیرد .
ستاریان، کارشناس بازار مسکن در پاسخ به این سئوال که آیا 
شواهدی از کاهش قیمت مسکن را مشاهده می کنید؟ گفت: 
هر آنچه می بینیم نشان از رکود عجیب و غریب این بازار دارد و 
در سایه ی این رکود شاید قیمت برخی خانه ها برای پول لازم ها 
کاهش داشته است اما ساله اینجاست که رکودهای این چنینی 
وقتی ایجاد می شود که قیمت بالاتر از قدرت خرید است و این 

اتفاق در ایران رخ داده است .
وی با تاکید بر اینکه تا زمانی که بازارهای دقیقی برای افزایش 
قدرت خرید مسکن فراهم نشود، سخن گفتن از کاهش قیمت 
مسکن نوعی نقض غرض است، گفت: در این فضا چطور می شود 
از کاهش قیمت مسکن گفت . قیمت دور از دسترس متری صد 
میلیون تومان حتی اگر به قیمت دور از دسترس متری هشتاد 
میلیون تومان نیز تبدیل شود، باز هم بالاست و در نتیجه استفاه 

از صفت ارزانی برای مسکن نوعی شوخی است .

وی گفــت: یک روز پلتفرم هــای را متهم میکنند که ســبب 
افزایش قیمت مســکن شــده اند، یک روز به مشاوران املاک 
گیر می دهند و روزی دیگر از بورس کالا و نقش آن در افزایش 
قیمت می گوینــد در حالی که مهمترین دلیل رشــد قیمت 
مسکن اول رشد عمومی تورم و و در درجه ی دوم عدم حمایت 

از سرمایه گذار بوده است .
وی با اشاره به اینکه کســادی بازار، دوره ی خواب سرمایه را 
طولانی می کند، گفت: وقتی سرمایه گذار با حبس نقدینگی اش 
مواجه شود، در دوره ای طولانی تر دست به ساخت مسکن جدید 
می زند و در نهایت حجم ســرمایه گذاری در این بازار کاهش 
می یابد. این کاهش سبب می شود تولید مسکن کاهش یافته 
و توازن عرضه و تقاضا بیش از پیش به هــم بریزد و در نهایت 
مسکن باز هم گران شود. او به وزیر راه و شهرسازی توصیه کرد 
به جای مانور روی قیمت مسکن آمار بدهد که دوره ی انتظار 
برای خرید خانه چقدر کاهش یافته چرا که این موضوع قابل 
استنادتر است. پیش از این مجتبی یوسفی، عضو هیات رییسه 
مجلس گفــت: حقوق بگیر و کارمند اگر تمــام درآمد خود را 
پس انداز کند می تواند پس از ۴۰ سال خانه دار شود اما با توجه 
به اینکه یک ســوم درآمد خود را می توانند برای خرید مسکن 
پس انداز کنند، مــدت زمان انتظار خرید خانــه برای آنها به 
بیش از ۹۰ سال ]به ۱۲۰ سال[ می رسد. فردین یزدانی، مدیر 
بازنگری طرح جامع مســکن نیز با نگاهی به طول دوره انتظار 
برای خانه دار شدن ایرانی ها از اوایل دهه ۸۰ تاکنون می گوید: 
از حدود سال ۸۴ به بعد تغییر و تحولاتی در شاخص های کلان 
اقتصادی کشور رخ داد که موجب عدم تعادل بین درآمد خانوار 

و قیمت مسکن شد.
وی گفته است در سال ۸۴، هشت سال درآمد خانوار تکافوی 
خرید یک مسکن معمولی را می داد اما این رقم در سال ۹۰ به 
۱۲ سال رســید. این بدان معناست که کل درآمد خانوار برای 
خرید مسکن هزینه شود، اتفاقی که امکان رخ دادن ندارد اما 
برای نشــان دادن قیمت ملک در قیاس با درآمد مورد استناد 
قرار می گیرد. در شرایط فعلی ۱۶ تا ۱7 سال کل درآمد خانوار 
تکافوی خرید یک مسکن حداقلی را می دهد این بدان معناست 
که دوره انتظار برای خرید خانه حدود ۴۵ تا پنجاه سال به طور 

متوسط است.

در بازار خودروهای ایرانی 
قیمت هــا بــدون تغییر 
ماند. بر همین اســاس پژو 
۲۰۶ تیپ دو ۴۶۵ میلیون 
تومان است. ۲۰7 دنده ای 
۶۱۰ میلیون قیمت دارد. رانا پلاس سقف شیشه ای 
۵۴۰ میلیون تومان شده است. دنا پلاس دنده ای 
هم ۶۲۰ میلیون تومان قیمت دارد. در خودروهای 
سایپا نیز قیمت تیبا ۲ به ۳۳۰ میلیون تومان رسید. 
شاهین ۵۶۰ میلیون شــد و کوییک دنده ای ۳۵۰ 

میلیون تومان قیمت دارد.
از نظــر اکثر فعالان بــازار خــودرو کاهش قیمت 
خودرو، نتیجه واکنش مستقیم آنها به اخبار واردات 
خودرو نیست. بلکه این اخبار روی متقاضیان تاثیر 

می گذارد و عمق رکود بازار را بیشــتر می کند. در 
بحث و جدل های خودرویی که در این چند ســال 
برقرار بود، برخی از کارشناسان معتقد بودند واردات 
خودرو، فقط برای مصرف کنندگان این خودروها 
مفید نیست، بلکه ســود اصلی واردات در ترکاندن 
حباب قیمتی است که در بازار خودرو تشکیل شده 
اســت. نکته جالب اینکه برعکس هفته های قبل، 
اکثر فعالان بازار خودرو اعتقاد دارند اخبار واردات، 
تاثیری که قرار بود روی بازار بگذارد را گذاشته و با 
ورود خودروهای وارداتی به بازار قرار نیست شاهد 
افت قیمت شدیدی باشــیم. البته هنوز هم معدود 
فعالانی هستند که معتقدند قیمت بازاری خودرو 

می تواند بیش از این هم کاهش پیدا کند.
قریب به اتفاق فعالان بازار خودرو حس می کنند، 
قیمت ها هیچ میلی به افزایش ندارند. اما همچنان 
نگاه بخش عمده ای از بازار به میدان فردوســی و 

تحولات نرخ ارز اســت. برخی می گویند اگر یک 
روند افزایشــی در بازار ارز رخ دهــد، حباب ناچیز 
این روزهای بازار خودرو دوباره باد می کند و این بار 

ترکاندن آن شبیه یک ماموریت غیرممکن است.
رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران و فروشــندگان 
خودرو تهران، گفت: بازار خــودرو به علت انتظار 
برای واردات همچنان در رکود به سر می برد. سعید 
مؤتمنی درباره آخرین وضعیت بازار خودرو، گفت: 
بازار خودرو همچنان در انتظار واردات اســت و لذا 
این بازار در رکود کامل به سر می برد.  رئیس اتحادیه 
نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو تهران با بیان 
اینکه به دنبال افزایش جزئــی قیمت ارز در هفته 
گذشته قیمت خودرو به میزان بسیار کمی افزایش 
یافت، گفت: اما در هفته جاری دوباره بازار خودرو 
آرام شد و شاهد هیچ گونه تغییرات قیمتی در این 

بازار نبودیم.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

بازار خودرو همچنان در انتظار واردات است

کاهش قیمت خودروهای داخلی 
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نیاز بازار به واردات خودرو 
بابک صدرایی، کارشناس خودرو 

اگر واردات خودرو در نیمه دوم ســال به شــکل 
منطقی و قابل توجهی نظیر ۲۰ هزار تا ۳۰ هزار 
دســتگاه خودروی کارکرده رخ دهد می توان در 
بازار شاهد کاهش قیمت بود. اما اگر دولت همانند 
گذشته تنها عدد احتمالی واردات را افزایش دهد 
به مرور زمان حباب قیمتی در بازار خودرو بار دیگر 

بزرگ تر خواهد شد.
قیمت خودرو پیش از آن که تابع قوانین و عملکرد 
بازار خودرو باشــد تابع موضوعات اقتصاد کلان 
نظیر قیمت دلار است. برای مثال در سال گذشته 
همزمان با افزایش قیمت دلار، قیمت خودرو نیز 
افزایش یافت. اما افزایش قیمت خودرو بســیار 
بیشتر از دلار بود و کاهش قیمت هایی هم که در 
بازار خودرو رخ داده و در حال رخ دادن است برای 
نزدیک شدن قیمت خودرو به معادل دلاری آن 
است، چراکه قیمت خودرو بسیار بیشتر از میزانی 

که باید افزایش یافت.
اگر ما در ســال های آینده، با دنیا به یک توافق 
برای همکاری برسیم، اقتصاد ایران باز شود، پول 
های بلوکه شده کشــور ما به داخل کشور بیاید، 
فعالیت های اقتصادی انجام شود و موتور اقتصادی 
کشور به حرکت بیفتد، ما به دو میلیون خودرو در 
سال هم نیاز داریم. اما در شرایط فعلی کشور، با 
حدود یک میلیون و ۶۰۰ هزار خودرو، می توان به 
تقاضای بازار پاسخ داد و بازار خودرو به یک ثبات 
نسبی برسد. یک بحث دیگر، بحث صنعت خودرو 
یا حوزه داخلی است. یعنی این که چقدر عرضه و 
تقاضا، با هم برابر بوده و تولید می تواند به تقاضا 
پاسخ بدهد. برای مثال در سال ۱۳۹۶ که محیط 
کلان سیاسی و اقتصادی کشور ما آرام بود، دلار 
ثبات نسبی قیمت را تجربه می کرد و کشور ما در 
ثبات نسبی بود، میزان تقاضا برای خرید خودرو، 

یک تقاضای در حد طبیعی بود.
در مجموع، اگر شرایط نرُمال باشد و اتفاق خاصی 
رخ ندهد، ما سالیانه به حدود یک و نیم میلیون 
دســتگاه خودرو نیاز داریم. اگر ثبات اقتصادی و 
سیاسی وجود داشته باشد، نرخ دلار هم تغییرات 
زیادی نداشــته باشــد و بازارهای دیگر هم آرام 
باشــند، پیش بینی این اســت که با وجود یک 
میلیون و ۵۰۰ هزار تا یــک میلیون و ۶۰۰ هزار 

خودروی جدید، بازار به حد تعادل می رسد.
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حضور دانش بنیان های ایرانی در برزیل
یک هیات تجاری متشــکل از شــرکت های دانش بنیان، دارویی، تجهیزات پزشکی، 
ارتباطات، پتروشیمی و کشاورزی به کشور برزیل اعزام می شود. تجارت با کشورهای 
حوزه آمریکای لاتین یکی از فرصت های مغفول در تجارت بین الملل برای ایران است. 
کشور برزیل به عنوان یکی از بازارهای مســتعد برای حضور شرکت های دانش بنیان 
مقصد رایزنی های بین المللی ایران است. مرکز تجاری ایران در مکزیک و برزیل مستقر 
در کریدور فناوری تا بازار نیز خدمات و تسهیلات لازم جهت ورود به بازار برزیل را برای 
شرکت های دانش بنیان فراهم کرده است. براساس اعلام معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری، اعزام به کشور برزیل با هدف گسترش و توسعه بازار بین 
الملل شرکت های دانش بنیان با حمایت مرکز تعاملات بین المللی علم و فناوری انجام 
می شود. تسهیل توسعه بازار بین الملل شرکت ها در قالب چهار برنامه مدون توسط مرکز 
تعاملات پیش بینی شده که شامل برپایی پاویون در نمایشگاه های تخصصی بین المللی، 
اعزام هیات تجاری، پذیرش هیات تجاری در نمایشگاه های داخلی و حمایت از حضور 
مستقل در نمایشگاهاست. شرکت های تولید کننده محصولات دانش بنیان به علاوه 
گروه های کالایی دارو و تجهیزات پزشــکی ، فناوری اطلاعات و ارتباطات، محصولات 
پتروشیمی، مصالح ساختمانی، غلات، بذر و سم و ... در این برنامه اعزام حضور دارند. سفر 
هیات تجاری ایران از ۲۱ تا ۲۸ مهرماه انجام می شود. متقاضیان می توانند جهت ثبت نام 
از طریق سایت کریدور صادرات به نشانی https://tesc.ir/service/۱/۷۳ اقدام کنند.

ساخت ۲۵ هزار مسکن برای نخبگان و اساتید 
علیرضا زاکانی، شهردار تهران، در آئین کلنگ زنی استادسرای دانشگاه صنعتی شریف، از 
ساخت ۲5 هزار مسکن برای اساتید و اعضای هیأت علمی ۸ دانشگاه و هزار واحد مسکونی 
برای نخبگان خبر داد. آئین کلنگ زنی پروژه مجتمع مسکونی استادسرای دانشگاه صنعتی 
شریف در شهرک دانشگاه صنعتی شریف، واقع در منطقه ۲۲ تهران برگزار شد. در این برنامه، 
علیرضا زاکانی، شهردار تهران، روح الله دهقانی فیروزآبادی، معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهوری و رسول جلیلی، رئیس دانشگاه صنعتی شریف و جمعی از اعضای 
هیأت علمی دانشگاه شریف حضور داشتند. مجتمع مسکونی استادسرای دانشگاه صنعتی 
شریف در شهرک دانشگاه شریف مســاحتی در حدود یک هکتار دارد که کلنگ عملیات 

اجرایی ساخت آن بر زمین کوبیده شد.
زاکانی با اشاره به برنامه های شهرداری تهران برای تأمین مسکن اساتید دانشگاه گفت: با 
۸ دانشگاه کشور تفاهم نامه ای برای تأمین ۲5 هزار مسکن برای اساتید منعقد کردیم. برای 
بنیاد ملی نخبگان نیز ۱۰۰۰ واحد مسکونی در نظر گرفته شده است. وی در ادامه تصریح کرد: 
مصوبات تامین مسکن برای دو دانشگاه از کمیسیون ماده 5 به ظرفیت 4۰۰۰ واحد اخذ شد و 
پرونده سه دانشگاه دیگر نیز در دست بررسی است. تلاش ما این است که برنامه تأمین مسکن 
اساتید را تسریع کنیم. رسول جلیلی، رئیس دانشگاه صنعتی شریف در این آئین کلنگ زنی 
اظهار داشت: در اواخر آبان ۱4۰۱ تفاهم نامه سه جانبه با حضور شهردار تهران، معاون علمی 
رئیس جمهور و بنیاد ملی نخبگان در حوزه تأمین مسکن اساتید بسته شد. تلاش هایی نیز 
برای تأمین مالی آن از بنیاد ملی نخبگان و معاونت علمی صورت گرفته که خوشبختانه مورد 
تأیید واقع شد. وی تأکید داشت: 5۰۰ عضو هیأت علمی در دانشگاه شریف مشغول به کار 
هستند و با ساخت این پروژه تمامی اعضای هیأت علمی ما صاحب مسکن می شوند. روح الله 
دهقانی، معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور و رئیس بنیاد ملی نخبگان 
که کلنگ احداث استادسرای شریف را به زمین زد، اظهار داشت: مسئله مسکن، بزرگ ترین 
دغدغه یک استاد جوان است که امیدواریم با اقدام موثر دانشگاه صنعتی شریف و با همت بلند 
شهرداری تهران، در این راستا کمکی به اساتید جوانی که نیازمند حمایت اند صورت گیرد 
که بتوانند با آسودگی خاطر اثرگذاری بیشتری داشته باشند. ما نیز به سهم خودمان تمام 
تلاشمان را در دانشگاه صنعتی شریف و سایر دانشگاه ها خواهیم کرد که این پروژه که می تواند 

مسیر پروژه های بعدی را هم هموار کند، به زودی به نتیجه برسد.

تجهیزات خاص درمان ناباروری بومی   شد
یک شــرکت دانش بنیان مســتقر در پارک فناوری پردیس موفق به ســاخت 
میکروپیپت های مورد نیاز درمان ناباروری به روش ICSI شد و حالا ایران سومین 

کشور دارنده این تکنولوژی است.
مجید حسینی عضو هیات مدیره و مدیر عامل این شرکت دانش بنیان با اشاره به 
فعالیت این شرکت در حوزه ساخت تجهیزات مورد استفاده در درمان ناباروری 
گفت: این شرکت با در اختیار داشتن زیرساخت ها و تجهیزات مناسب و مبتنی 
بر استانداردهای روز دنیا، شرایطی را ایجاد کرده است که دانش متخصصان را در 
فرایندهای نوآورانه و فناورانه به محصولاتی با کیفیت بالا و قابل رقابت با محصولات 
تولیدی معتبرترین شرکتهای دنیا تبدیل کند؛ به طوری که امروز و پس از چندین 
سال فعالیت مستمر و موفق در زمینه تحقیق، توسعه و تولید موفق به ساخت ۶۰ 

محصول در درمان ناباروری شده است.
مدیر عامل این شرکت دانش بنیان مستقر در پارک پردیس با اشاره به رونمایی 
میکروپیپت های مورد نیاز درمان ناباروری به روش ICSI در هفته گذشته گفت: 
این محصول که در درمان ناباروری و برای لقــاح خارج از رحم کاربرد دارد، در ۳ 
نوع نیدل های )نوعی سوزن( »اینجکت«، »هولدر« و »بیوپسی« طراحی و تولید 
شده اســت. کارکرد نیدل اینجکت تزریق اســپرم به تخمک و نیدل هولدر نگه 
دارنده سلول تخمک است؛ کار نیدل بیوپســی نیز نمونه برداری از جنین بوده و 
این اطلاعات در اختیار متخصصان ژنتیک قرار می گیرد تا مشخص شود بیماری 

مادرزادی وجود دارد یا خیر.
حسینی ضمن اشاره به اینکه برای لقاح خارج از رحم، تخمک و اسپرم در محیط 
کشت لقاح داده می شوند، گفت: کار نیدل ها از اینجا شروع می شود که با گرفتن 
اسپرم و تخمک در محیط کشت از قبل آماده شــده، لقاح می دهند و پس از آن 
تقسیم سلولی انجام می شــود تا تبدیل به جنین شود. این جنین بین 5 تا ۷ روز 

بیرون رحم می ماند و بعد از آن به رحم مادر منتقل خواهد شد.
عضو هیات مدیره شرکت راون ســازه با اعلام اینکه با تولید این محصول، ایران 
سومین کشور دارنده این تکنولوژی است، گفت: پیش از این تنها کشورهای ژاپن 
و آمریکا توانایی تولید این محصول را داشــته اند و کشــور ایران وارد کننده این 
محصول بود اما در حال حاضر نمونه داخلی آن تجهیزات جایگزین نمونه خارجی 
شده است. وی در ادامه بهای تمام شــده این محصول را یک پنجم نوع خارجی 
آن عنوان کرد و گفت: قیمت خارجی این محصول یک و نیم تا دو میلیون تومان 
است در حالی که نمونه داخلی آن تنها ۱5۰ تا ۲۰۰ هزار تومان به فروش می رود. 
همچنین ساخت این محصول می تواند سالانه تا یک میلیون دلار صرفه جویی 
ارزی داشته باشند. حسینی با اشاره به وجود ۱4۰ مرکز درمان ناباروری در کشور 
تصریح کرد: در حال حاضر ۸۰ مرکز ناباروری مشتری محصولات ما بوده و برخی 
از آن ها ۳ محصول )نیدل( و برخی یک محصــول را از ما می خرند و در مجموع 

فروش سالیانه شرکت از این نوع محصول 4۰ هزار مورد است.
مدیر عامل این شرکت دانش بنیان مســتقر در پارک فناوری پردیس با اشاره به 
اینکه سفارش جنین شناس در ساخت نیدل ها لحاظ می شود، گفت: این نیدل 
ها زوایایی به خصوصی دارند که امکان تغییر آن وجود دارد؛ این زوایا از این جهت 
اهمیت دارند که ممکن است لقاح به خوبی در محیط کشت قرار نگیرد و جنین 
شناس را دچار مشکل کند. بنابرین یک جنین شناس ممکن است بخواهد با زاویه 

۳۰ یا 4۰ درجه کار کند که می تواند آن را به ما سفارش دهد.
وی با بیان اینکه زاویه دادن، طول و قطر این محصول توسط دست انجام می شود 
و با توجه به احتمال خطا در اندازه گیری زاویه، امکان تعویض محصول وجود دارد، 
گفت: ۳۷ نفر در این شرکت دانش بنیان فعالیت دارند و به طور مشخص برای این 

محصول در حال حاضر ۷ نفر به صورت مستقیم مشغول به کار هستند.

اخبار

در نشســت جمعی از فعالان 
برجسته طب سنتی و ایرانی با 
معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رییس جمهوری، 
ظرفیت هــای و راهکارهای 
توســعه اقتصاد دانش بنیان این حوزه بررســی شد. به 
گزارش مرکز ارتباطات و اطلاع رســانی معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، نخستین 
نشست بررسی ظرفیت ها و راهکارهای توسعه اقتصاد 
دانش بنیان حوزه طب سنتی و ایرانی با حضور روح الله 
دهقانی، معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 
رییس جمهــوری، محمدرضا شــمس اردکانی، دبیر 
ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان طب سنتی و جمعی از 

استادان و متخصصان برجسته طب سنتی برگزار شد.
دهقانی با تاکید بر این که طب سنتی ایران، بسیار غنی و 
فاخر است، ادامه داد: این باور قلبی و یقینی من است که 
طب سنتی از ظرفیت های گسترده ای برخوردار است و 
خرد جمعی هم، نسبت به این طب اقبال نشان داده است. 
این اقبال جمعی که قطعا خطا نمی کند و سیر صحیح را 
می یابد به درستی دریافته است که سبک و شیوه زندگی 

سالم را باید در این حوزه جست و جو کند.
وی با تاکید بر ضرورت تعریف اقتصادی پایدار و پایستار 
برای حوزه طب ســنتی و طب ایرانی عنــوان کرد: اگر 
اقتصاد طب سنتی به مثابه یک موجود ساختارمند شکل 

بگیرد، قطعاً ســایر حوزه ها از جمله بخش آکادمیک، 
زیرساختی، فرهنگی و آموزشی و ســایر الزامات نیز به 

تناسب آن رشد خواهند کرد.
دهقانی با اشاره به اولویت بخشی معاونت علمی نسبت 
به حوزه طب ســنتی با توجه به ظرفیت های آن افزود: 
به دنبال توســعه اقتصاد دانش بنیان طب سنتی و طب 
ایرانی هســتیم و این رویکرد را با توجه به ظرفیت های 
پراکنده این حوزه، در قالب یک ساختار جامع و منسجم 

پی می گیریم.
رئیس بنیاد ملی نخبگان، با اشــاره به ظرفیت انسانی 
متخصص و غنی در حوزه طب سنتی و ایرانی به عنوان 
یکی از اصلی ترین سرمایه های این حوزه گفت: از دلایلی 
که طب سنتی فاخر و غنی مد به سهم و جایگاه واقعی 
در همه عرصه ها دست پیدا کند این است که اقدامات 
صورت گرفته، عمدتاً به صورت پراکنده و غیر متمرکز 
بوده است. با این روش ادامه دادن توفیق چندانی ندارد 
و باید تغییر داهبرد جدی صورت دهیم. دهقانی، عنوان 
کرد: باید یک نقشــه کامل برای ســاختن زیست بوم 
اقتصاد پایدار طب سنتی داشته باشیم. اگر بتوانیم یک 
زیست بوم اقتصادی دقیق و منظم داشته باشیم، تمامی 
بخش ها از آموزش تا نیروی انسانی را تغذیه خواهد کرد.
وی با تاکید بر ضرورت ایجاد سازوکار اقتصاد طب سنتی 
گفت: در حوزه طب مدرن، سلامت و داروها اقتصاد این 
حوزه به طور کامل شکل گرفته است و تحولات جدی 
نسبت به سال های پیش را شاهد هستیم به طوری که 
یکی از محورهای دیپلماسی دولت سیزدهم توانمندی 
شرکت های دانش بنیان در حوزه دارو، درمان و تجهیزت 

پیشرفته پزشکی اســت، اما ظرفیت های طب سنتی و 
اقتصاد آن نیز از چنین ظرفیتی برخوردار هســتند که 
باید ذیل یک ساختار انسجام یافته و قوام مند پیش برود.

معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رییس جمهوری با اشاره به این که بازار بزرگی در حوزه 
طب ســنتی و ایرانی نهفته اســت افزود: بر اساس این 
ظرفیت ها و اقبال مــردم از ایجاد یــک مرکز مبتنی 
بر ظرفیت های فناورانــه و نوآورانه کشــور و اندوخته 
 غنــی طب ســنتی حمایت مــی کنیــم. مجتمعی با 
ظرفیت های فناورانه طب سنتی  به ویژه طب ایرانی که 
بتواند ظرفیت ها و توانمندی های این حوزه را جمع کند 

و نفع جمعی را به همراه بیاورد.

دهقانی با تاکید بر این که با استانداردســازی و اعطای 
نشان »حکمت بنیان« به محصولات این حوزه می توان 
به شکوفایی ظرفیت های طب سنتی و ایرانی کمک کرد، 
افزود: لازم است مقوله ترویج، آموزش و رسانه مورد توجه 
جدی فعالان حوزه طب سنتی قرار بگیرد و رسانه ها هم 
موضوع طب سنتی و ظرفیت های این حوزه را فعالانه 

ترویج کنند. 
در این نشست جمعی از افراد برجسته و صاحب نام در 
حوزه طب سنتی و طب ایرانی، دیدگاه ها و تجربیات خود 
را حوزه اقتصاد این حوزه مطرح کرده و راهکارهایشان را 
برای دانش بنیان شدن اقتصاد طب سنتی با معاون علمی 

رییس جمهور در میان گذاشتند.

معاون علمی و فناوری اعلام کرد:

شکوفایی طب سنتی و ایرانی با نشان »حکمت بنیان«
News kasbokar@gmail.com

رییس جمهور اندونزی اعلام کــرد: احتمالا مجموعه 
قوانینی درباره اســتفاده از شبکه های اجتماعی برای 
فروش کالا در این کشور وضع می شود. چنین اقدامی 
برای آرام کردن بازارهای آفلاین در بزرگترین اقتصاد 
جنوب شرقی آسیا انجام می شود. وزرای این کشور به 
طور مرتب تکرار کرده اند فروشندگان تجارت آنلاین 
از شیوه قیمت گذاری تهاجمی در پلتفرم های شبکه 

اجتماعی استفاده می کنند و تهدیدی برای بازارهای 
آفلاین در این کشور هستند. همچنین برخی مقامات 
به طور خاص به برخی پلتفرم های اجتماعی مانند تیک 
تاک اشــاره کرده اند. ویدودو در یک ویدئو در این باره 
گفت: ما درباره اســتفاده از شبکه های اجتماعی برای 
تجارت الکترونیک تصمیمی گرفتیم. احتمالاً فردا نتایج 
آن اعلام شود. مردم خواهان پیشرفت فناوری هستند 

که بتواند پتانسیل اقتصادی جدید ایجاد کند، نه آنکه 
اقتصاد موجود را از بین ببرد. وی به هیچ شرکت خاص 
یا جزئیاتی درباره قوانین که توســط وزارت بازرگانی 
تهیه می شود، اشاره نکرد. قوانین تجارت به طور خاص 
تراکنش های مستقیم در شبکه های اجتماعی را دربر 

نمی گیرد.
جری سامبوآگا در اوایل ماه جاری اعلام کرد شبکه های 

اجتماعی و تجارت آنلاین را نمی توان ترکیب کرد و در 
همین راستا با اشاره به ویژگی های »زنده« تیک تاک که 
به افراد اجازه می دهد کالا بفروشند، قول داد تا ترکیب 
این دو را ممنوع کند. سخنگوی تیک تاک در اندونزی 
اعلام کرد تجارت آنلاین برای کسب و کارهای محلی 
اهمیت دارد و به آنها کمــک می کند با خالقان محلی 

محتوا ارتباط برقرار کنند.

شــرکت هواوی تکنولوژی در رویدادی دو ســاعته، 
بــدون این که به ســری تلفــن هوشــمند جنجالی 
»میت ۶۰« اشــاره کند، محصــولات مصرفی جدید 
این شــرکت را معرفی کرد. ریچارد یــو، مدیر بخش 
مصــرف کننــده هــواوی بدون اشــاره به گوشــی 
جنجالــی جدید این شــرکت، گفت: هــواوی تولید 
 تلفــن هوشــمند را در واکنش بــه تقاضــا، افزایش 

خواهد داد. 
مدل رده بــالای »میت ۶۰ پرو« که در ســاخت آن از 
یک پردازنده تولید چین استفاده شــده است، توجه 
بین المللــی را برانگیخته و واشــنگتن را نســبت به 
پیشرفت هواوی در توســعه قابلیت های تراشه سازی 

 بومی با وجود محدودیت های تجــاری آمریکا، نگران 
کرده است.

تلفن های جدید هواوی، فروش این شرکت را افزایش 
داده و یکی از گوشــی های پرفروش در چین در هفته 
پیش از معرفی آیفون ۱5 اپل بوده اند. این نخســتین 
گوشــی های هواوی با قابلیت 5G  هستند که از زمان 
وضع تحریم های آمریکا علیه هواوی و قطع دسترسی 
این شــرکت به تامین کنندگان فناوری پیشــرفته، 
به فروش گذاشــته می شــوند. قابلیت 5G با استفاده 
از یــک پردازنــده ۹۰۰۰s Kirin هفــت نانومتری 
 فراهم شــده که توسط شــرکت چینی SMIC  تولید 

شده است.

هواوی در گام دیگری به سوی خودکفایی، از همکاری 
بلندمدت خود با پورشــه دیزاین فاصلــه گرفت و به 
جان آن، اندی لو، ســلبریتی هنگ کنگی را به عنوان 
سفیر برند خود برای تبلیغ مدل هایی انتخاب کرد که 

»اولتیمیت دیزاین« نامیده است. 
هواوی به معرفی مختصر مدل های »میت ۶۰« پرداخت 
و تبلت پرچمدار »میت پد« و ســاعت های هوشمند 
جدید را معرفی کرد. مدیر بخش مصرف کننده هواوی، 
بیشــتر وقت خود روی صحنه را به مقایسه »میت پد 
پرو« با »آی پد پرو« اپل اختصــاص داد که منعکس 
 کننده تمایل هواوی برای مقایســه خــود با بهترین 

جهان است.

این شــرکت چینی همچنین از طراحی نیمه رسانای 
خود که در مجموعه ای از ایربادهای بی ســیم جدید 
بکار رفته اســت، تعریف کرد اما جزئیات این تراشه را 

ارائه نکرد.
بــر اســاس گــزارش بلومبــرگ، ارائه هــواوی در 
شــهر شــنزن و مقابل یک صفحه نمایش گرافیکی 
بزرگ با حضور طرفــداران این برند، برگزار شــد اما 
ایــن شــرکت از ارائه جزئیــات کامل و مشــخصات 
دقیــق گوشــی های جدیــد خــود اجتنــاب کرد 
و رســانه های بین المللی را از حضــور در این رویداد 
 و رویداد دیگر این شــرکت در ماه میــلادی جاری، 

حذف کرد.

مایکروسافت اعلام کرد اگر مشتریانی که از محصولات 
هوش مصنوعی آن  استفاده می کنند با شکایت های 
نقض قانون کپی رایت از سوی شرکت های طرف ثالث 
روبرو شوند، هزینه های حقوقی آنها را تقبل می کند. 
این شرکت در یک پســت وبلاگی اعلام کرد این اقدام 
محافظتی را تا زمانی برای مشتریانش فراهم می کند 
که از دستورالعمل ها و فیلترهای مخصوص محتوا که 

در محصولات تعبیه شده، پیروی کنند.

دستورالعمل ها و فیلترهای مذکور برای جلوگیری از 
تولید محتوای ناقض قانــون کپی رایت در محصولات 

هوش مصنوعی به کار رفته است.
با این وجود اقدام مذکور تحت شرایطی اجرا می شود 
زیرا شرکت آمریکایی نمی خواهد از فناوری آن برای 
مقاصد مخرب استفاده شود. کاربران باید ازفیلترهای 
محتوا و دیگر سیســتم های ایمنی استفاده کنند که 
مایکروســافت در محصولاتش فراهم کــرده و نباید 

محتوای ناقض قوانین تولید کنند. به عنوان مثال افراد 
نباید داده هایی که مجوز اســتفاده از آنها را ندارند، به 
کار گیرند. مایکروســافت می خواهد به مشــتریانش 
اطمینان دهد سرویس ها و خروجی که تولید می کنند، 
هیچ نگرانی حقوقی در بر ندارد. این شرکت قبلا اعلام 
کرده بود اگر افراد با شکایات مبتنی بر کپی رایت روبرو 
شوند، مسئولیت ریسک های حقوقی احتمالی را تقبل 

می کند.

این شــرکت در ادامه توضیح داده اگر یک طرف ثالث 
از مشتریان تجاری اش شکایت کند و مشتری مجبور 
شود مبلغی را در نتیجه رای نامســاعد دادگاه یا برای 
تسویه بپردازد، شرکت آمریکایی آن را تقبل می کند. 
مایکروسافت یکی از شرکت های اصلی توسعه دهنده 
هوش مصنوعی مولد است که در شرکت اوپن ای آی، 
ســازنده چت بات چت جی پی تی نیز سرمایه گذاری 

کرده است.

شــهروندان فنلاندی که ازهلســینکی بــه انگلیس 
ســفر می کنند می توانند بــه جای پاســپورت آی 
دی دیجیتالــی خود را نشــان دهنــد. کنترل مرزی 
فنلاند اعــلام کرد مدارک دیجیتال ســفر بــه اندازه 
پاسپورت فیزیکی معتبر هســتند. مسافران در برخی 
پروازهای شــرکت هوایی فین ایر در آینده می توانند 
به جای انتظــار در صف های طولانــی کنترل مرزی 
 از طریق مــدارک دیجیتال ســفر)DTC( از مرز گذر 

کنند.
کنترل مرزی فنلاند اعلام کرده این نخســتین باری 

اســت که پاســپورت دیجیتال در یک محیط مرزی 
واقعی قابل ارائه و قبول اســت. این ســازمان مدعی 
 اســت فرایند مذکور تجربه گذر از مرز را ســریع تر و 

راحت تر می کند.
 این کشور یک برنامه آزمایشی با همکاری شرکت فین 
ایر، پلیس فنلاند و اپراتور فرودگاه این کشور آغازکرده 
است. پروژه آزمایشی DTC برای مسافران فنلاندی در 
پروازهای فین ایر به لندن، ادینبرا یا منچســتر از ۲۸ 
آگوست سال جاری میلادی آغاز و فقط برای شهروندان 

این کشور فراهم شده است.

مســافرانی که تمایل دارند در این پروژه آزمایشــی 
 FIN DTC شرکت کنند، نخســت باید اپلیکیشــن
را روی موبایــل شــان دانلــود کنند. کاربــران برای 
اســتفاده از اپ باید نوعی روش قفل نمایشگر موبایل 
 )شماره رمز پین، اثر انگشــت، فیس آی دی( را فعال 
کرده باشند. در مرحله بعد کاربر باید در دفتر خدمات 
مجوز ایستگاه اصلی پلیس Vantaa ثبت نام کند. برای 
همین منظور فرد باید وقت ملاقات رزرو کند و پاسپورت 
خود را همراه ببرد تا نسخه دیجیتالی از آن ساخته شود. 
طی فرایند ثبت، فرد باید یک فرم رضایت امضا کند و 

عکسی از صورت خود بگیرد که برای شناسایی چهره 
به کار می رود.

فقط کافی است کاربر یک بار در مرکز پلیس ثبت نام 
کند و پس از آن می تواند از DTC در فرودگاه هلسینکی 
و برای سفر به انگلیس و بازگشت به همین فرودگاه از 
طریق شرکت هوایی فین ایر استفاده کند. این برنامه 
آزمایشــی فوریه ۲۰۲4 میلادی پایان می یابد. هر بار 
که فرد سفر می کند باید از ۳۶تا 4 ساعت قبل از پرواز، 
اطلاعات خود را از طریق اپلیکیشــن بــه گارد مرزی 

فنلاند بفرستد.

بر اساس گزارش سال ۲۰۲۳ وایپو، تهران در بین ۱۰۰ 
خوشه برتر علم و فناوری جهان، رتبه سی و چهارم را به 
خود اختصاص داده است. به گزارش مرکز ارتباطات و 
اطلاع رسانی معاونت علمی ریاست جمهوری، سازمان 
جهانی مالکیت فکری )وایپو( از سال ۲۰۱۷ به صورت 
سالانه ظرفیت های نوآوری شهرها و مناطق جغرافیایی 
جهان را بررسی و به عنوان بخشــی از گزارش سالانه 

شاخص جهانی نوآوری آن ها را رتبه بندی می کند.
خوشه های علم و فناوری نقش مهمی در ارتقاء عملکرد 

نوآوری کشــورها دارند و بــا گردهــم آوردن دانش، 
کسب وکارها و کارآفرینان زیست بومی ایجاد می کنند 
که ایده های علمی امکان عملیاتی شدن داشته باشند. 
خوشه های علم و فناوری بر اساس تعداد درخواست های 
ثبت اختراع بین المللی )ذیل معاهده PCT( و مقالات 
علمی نمایه شــده در WOS در مناطــق جغرافیایی 
ارزیابی می شوند. تهران با ۳۷ درخواست ثبت اختراع و 

۹۳۲۰ مقاله علمی به ازای هر یک میلیون نفر در جایگاه 
سی و چهارم دنیا و بالاتر از شهرهایی نظیر ملبورن )4۲(، 
مادرید )4۸(، زوریــخ )4۹(، میلان )5۰(، تورنتو )5۲( 
و استانبول )5۹( است. دانشــگاه  تهران با ۱۲ درصد، 
دانشگاه آزاد اسلامی با ۹ درصد و دانشگاه امیرکبیر با ۸ 
درصد بیشترین سهم را در انتشار مقالات در شهر تهران 
داشته اند. بر اساس ارزیابی وایپو، در سال های ۲۰۱۷ تا 

۲۰۲۲، ۶۳ هزار و ۱۱۳ مقاله در تهران منتشر شده که 
۲5 درصد آن مربوط به حوزه فنی و مهندسی است. بر 
اساس گزارش سازمان جهانی مالکیت فکری، برترین 
خوشه های علم و فناوری دنیا در جنوب شرق آسیا در 
کشورهای ژاپن، چین و کره جنوبی قرار دارند. مناطق 
یوکوهاما در ژاپن، گوآنژو در چین و سئول در کره جنوبی 
به ترتیب رتبه اول تا سوم را به خود اختصاص داده اند. 
اولین شهر غیرآسیایی، منطقه سانفرانسیسکو در آمریکا 

است که رتبه ششم را به دست آورده است.  

اندونزی فروش کالا در شبکه های اجتماعی را قانونمند می کند

مشخصات گوشی جنجالی هواوی محرمانه ماند

مایکروسافت خسارت مالی مشتریانش را تقبل می کند

پروژه پاسپورت دیجیتال در فنلاند آزمایش می شود

رتبه ۳۴ تهران در خوشه های برتر علم و فناوری جهان
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سبک 
زندگی

يك ميليــون و چهارصد هزار نفر بين 
سنين 10تا 49 سال در كشور بي سواد 
هستند درحالي كه بســياري از اين 
افراد شرايط تحصيل را دارند. نهضت 
سوادآموزي و ساير ارگان هاي آموزشي 
در كشــور هم براي مبارزه با بي سوادي تلاش ويژه اي به عمل 
آورده اند اما از بين بردن كامل اين رقم به گفته رئيس سازمان 
سوادآموزي در كشور به تلاشي 5 ساله نيازدارد. حل مشكلات 
آموزشي سوادآموزان و معايب ســاختاري موجود در نهضت 

سوادآموزي در اين رابطه ضروري است. 
 نهضت سوادآموزي براي گسترش سوادآموزي و افزايش آمار 
باسوادان در ميان بزرگسالان كشور به وجود آمد اما اينكه اين 
نهضت تا چه حد توانست بر ميزان ســوادآموزي كشور تاثير 
بگذارد و از نرخ بي سوادي بكاهد، جاي پرسش و سوال است. 
درحالي كه طرح ها و برنامه هاي متعــددي در قالب برگزاري 
كلاس هاي سوادآموزي در كشور ارائه شده است اما هنوز اين 

برنامه ها به نتيجه اي قطعي و مطلوب دست پيدا نكرده است. 
بزرگســالان به مقتضاي روحيه و ســني كه در آن قرار دارند 
نيازمند فرآيند هاي آموزشــي خاص سن و سال خود هستند. 
نحوه برخورد معلمان با آنها بسيار مهم است. از اين نظر قشري 
كه براي آموزش آنها در نظر گرفته مي شــود بايد از توانايي ها 
و مهارت هاي آموزشــي لازم برخوردار باشد. مثلا حوصله كم 
بزرگسالي و روحيه حساس آنها را بايد سنجيد. با توجه به اينكه 
در اين سن ميزان شور و شوق و نشاط جواني به درس كم است. 
معلم آنها بايد بتواند در آنها ايجاد علاقه و انگيزه كند يا اينكه در 
تدريس به گونه اي عمل كند كه بزرگسال از درس خسته نشود يا 
به اندازه توان يادگيري بزرگسال حجم تدريس را مشخص كند. 
براي همين نوع انتخاب معلم در نهضت سوادآموزي بسيار مهم 
است و نبايد به گونه اي باشد كه تنها در جهت گزينش عده اي 
براي آموزش باشد و دقت لازم در امر گزينش را نداشته باشد. 

يكي از ســالمندان نوع و تدريس معلم را در اين زمينه بسيار 
مهم مي داند و مي گويد: انتظار ما اين اســت كه كلاس درس 
تنها باهدف آموزش برگزار شــود و انگيزه هاي مادي معلمان 
باعث نشود در تدريس به ما كوتاهي كنند يا با آن ساده برخورد 
كنند. مثلا آنها به اين موضع اشاره مي كنند كه در بعضي موارد 
معلم با دادن نمره به بزرگســالان يا همان راضي كردن آنها، 

سعي دارد از اين طريق اعتبار تدريس خود را با نمره بالا ببرد 
بدون اينكه در يادگيري بزرگسالان تلاشي كرده باشد. يكي از 
آنها مي گويد: برخورد توهين آميز معلم من باعث شــده است 
كه با همه علاقه اي كه به درس دارم از حضور در كلاس درس 
خودداري كنم يا اينكه چيزي از محتواي درس ياد نگيرم. وي 
مي گويد: بزرگ ترين آرزوي من داشتن سواد خواندن و نوشتن 
است اما رفتار نامناســبي كه از آن معلم ديدم، فكر سواد را از 

ذهن من بيرون كرد. 
يكي از معلمان نهضت سوادآموزي مي گويد: علت عدم استقبال 

سوادآموزي در ميان بزرگســالان جامعه مشغله كاري و عدم 
اهميت موضوع سواد در ميان مردم است. خانواده ها وقت كافي 
براي سواد نمي گذارند و اكثر امور روزمره خود را بر آن ترجيح 
مي دهند. او ادامه مي دهد:تلويزيون بايد نمونه بزرگســالاني 
كه در تحصيل موفق بوده را به جامعه معرفي كند يا براي آنها 
امتيازاتي در نظر بگيرد تا بقيه هم به درس ترغيب شوند. اين 
معلم نهضت ســوادآموزي ادامه مي دهد: مثلا در نظر گرفتن 
امتيازات براي معلماني كه توانســته اند تعداد زيادي را باسواد 
كنند، در بالا بردن سطح علمي و آموزشي تدريس آنها، تاثير 

بسزايي دارد يا اينكه نحوه امتحان گرفتن به صورتي باشد كه 
ملاك نمره قبولي داشتن سواد خواندن و نوشتن باشد نه صرفا 
پرسش هاي ســخت و امتحان هاي غيراســتاندارد. مشكلات 
مادي در بعضي از خانواده ها مانع از اين مي شود كه آنها فرزندان 
خود را به مدرسه بفرستند و ترجيح مي دهند به آنها شيوه كار و 
تامين خرج خانه را بياموزند كه البته اين موضوع بيشتر مربوط 
به مناطقي است كه از نظر فرهنگي رفتن به مدرسه و سواد از 

جايگاه و اهميت خاصي برخوردار نيست. 
البته در اين رابطه اخيرا رئيس ســازمان نهضت سوادآموزي 

اعلام كرده اســت كه براي كاهش ميزان بي سوادان كشور در 
ســال جاري قصد دارد از طريق بسيج سازندگي براي آموزش 
60  هزار نفر اقدام كندكه به گفته ايشان اگر تحقق يابد 15 تا 
18 درصد كل عملكرد هدف گذاري شــده براي سوادآموزي 
در سال 94 محقق مي شــود. علي باقر زاده علت كمك گرفتن 
از بسيج براي مبارزه با بي ســوادي را كم بودن منابع موجود 
براي سوادآموزي در كشور بيان و تصريح كرده است كه تقريبا 
 5 سال طول مي كشد تا بتوان آمار بي ســوادي در كشور را به 

صفر رساند. 

»كسبوكار«بررسيميكند

موانع ريشه كن كردن بي سوادي

بعضــي بيماري هــا همچــون انواع 
ســرطان،  ام اس، بيماري هاي كليوي 
و د   يگر بيماري هــاي خاص علاوه بر 
تحميــل د   رد    و عوارض جســمي و 
روحي به مبتلايان، بــه د   ليل هزينه 
بر بــود   ن رونــد    د   رمان و بالا بــود   ن قيمــت د   اروهاي 
مخصوص اين بيماري ها، از نظر اقتصاد   ي نيــز افراد    مبتلا 
و خانــواد   ه آنها را تحت تاثيــر قرار مي د   هــد   . تلاش براي 
توليد    د   اخلي اين د   اروها حركتي د   رخور تقد   ير است كه 
تعد   اد   ي از ايرانيان صاحب تخصص با احســاس نياز به قطع 
وابســتگي اين د   اروها از خارج، طي ساليان گذشته پيگيري 
كرد   ه اند    و د   ر حال حاضر اين تلاش با شكسته شد   ن قيمت 
د اروهاي بيولوژيك د   ر د   اخل كشــور و گشايش عرصه هاي 
 صــاد   راتي بــه روي اين قبيــل د   اروها، تلاش آنهــا به ثمر 

نشسته است. 

د   ر توليد    د   اروهاي بيولوژيك، صاحب فناوري و 
خود   اتكا هستيم

د   كتر هاله حامد   ي فر، مد   يرعامل شركت سيناژن كه شركت 
تحت مد   يريت وي بخش عمد   ه د اروهــاي بيولوژيك مورد    
نياز بيماران خاص كشــور را توليد    مي كنــد   ، با بيان اينكه 
صنعت د   اروهــاي بيولوژيك با صنعت د   اروهاي شــيميايي 
تفاوت هــاي اساســي د   ارد    بــه »كســب وكار« مي گويد   : 
د   ر ايــران حــد   ود    100 واحــد    توليد    د   ارو مشــغول 
 فعاليت هســتند    كه 95 د   رصد    آنها د   اروهاي شــيميايي 
توليد    مي كنند   . علت كم بود   ن شــركت هاي توليد   كنند   
ه د   اروهاي بيولوژيك د   ر كشــور اين اســت كه فعاليت د   ر 
صنعت د   اروهــاي بيولوژيك مســتلزم د   اشــتن فناوری و 
د   انش بالاســت و خوشــبختانه ما د   ر هلد   ينگ سيناژن، 
تمــام ايــن فنــاوري و د   انــش را د   ر اختيــار د   اريــم. ما 
د   ر اين مجموعه، با د   ر د   ســت د   اشــتن فنــاوري توليد، 
برخــلاف توليد   كننــد   گان د   اروهاي شــيميايي نيازي به 
 وارد    كــرد   ن مــاد   ه اوليــه نــد   اريــم و به نوعــي خود 

  اتكا هستيم. 

لزوم حمايت از صنعت د   اروي بيولوژيك داخلي
به طور بســيار خلاصه و قابل فهم براي عمــوم، فرآيند    توليد    
د   اروهاي بيولوژيك به اين ترتيب اســت كه ما پروتئين هاي 
خاصي را متناسب با نياز د   ارويي د   ر سلول پرورش د   اد   ه و 
د   ر مرحله بعد    آن پروتئين ها را از سلول جد   اسازي و خالص 
مي كنيم و به صورت د   ارو د   ر د   رمان بيماري ها به كار مي بريم. 
د   اروهايي كــه ما توليد    مي كنيــم د   ر بيماری هاي خاص و 
اصطلاحا صعب العلاج مثل انواع سرطان يا بيماري هاي كليوي يا  
ام اس كاربرد    د   ارد    و د ر تمام د   نيا يك يا حد   اكثر د   و مشابه 
خارجي براي آنها هست. د   اروهاي مشابه خارجي با قيمت هاي 
بسيار بالاتر به بازار عرضه مي شوند    و د   ر نتيجه توليد    د   اخلي 

اين محصولات نه تنها از نظر قطع وابســتگي به خارج براي ما 
حائز اهميت است بلكه با توجه به قيمت بسيار مناسب د   اروي 
بيولوژيك توليد    د   اخل، از اين نظر هم كمك قابل توجهي به 
وضعيت اقتصاد   ي افراد    مبتلا و خانواد   ه هاي آنها مي شود    و 
آنها را از پرد   اخت هزينه هاي سنگين معاف مي كند   . اين فعال 
صنعت د   اروهاي بيولوژيك با بيان اينكه بيماري فقير و غني 
نمي شناسد    و د   ر صورتي كه د   ارو متناسب با توان مالي بيمار 
توليد    نشود    زند   گي بيماران به خطر مي افتد   ، خاطرنشان 
كرد   : اقلام د   ارويي بيولوژيك د اخلي با همان كيفيت د   اروي 
مشــابه خارجي قيمتي به مراتب نازل تر د   ارند    و گاه قيمت 
آنها 40 د   رصد    قيمت د   اروي خارجي است. اين د   ستاورد    
مهم كه توســط متخصصان د   اخلي و فرزند   ان اين مرز و بوم 
به د   ســت آمد   ه بايد    با قوانين حمايتي و اجراي د   رست و د   
قيق اين قوانين ارج گذاشته شود   . متاسفانه د   ر برخي موارد    

طي سال هاي گذشته از قبيل وارد   ات د   اروهاي مشابه بد   ون 
د   ر نظر گرفتن توليد    د   اخلي و بد   ون رعايت كرد   ن استاند   
ارد   ها و تســت هاي كيفي لازم اين حمايت زير سوال رفت اما 
 د   ر د   ولت جد يد    شــاهد    تحولات مثبت و حمايت از توليد   

 د   اخل هستيم. 

بازار روسيه را از د   اروي مشابه آمريكايي گرفتيم
خانم حامد   ي فــر با بيان اينكه هلد   ينگ ســيناژن علاوه بر 
تامين نيازهاي د   ارويي كشــور بازارهاي صــاد   راتي را نيز 
هد   ف گذاري كرد   ه اســت، مي افزايد   : واقعيت اين است كه 
د   اروهاي بيولوژيك توليد   ي ما توســط تمام متخصصان د 
اخلي مورد    تاييد    قرار گرفته انــد    و  د ر بازارهاي صاد رات 
نيز مراحل آزمايش و تست هاي مربوطه را با موفقيت پشت سر 

گذاشته اند  .

د ر حال حاضر ما د   ر بازار روســيه حضور بسيار موفقي د   اريم 
و د   اروهاي مشــابه آمريكايي را كه از برند   هاي جهاني هم به 
شــمار مي آيند    زير ســايه د   اروهاي ما قرار گرفته اند    و بازار 
روســيه را كاملا به ما واگذار كــرد   ه اند   . با كشــور تركيه هم 
 تعامل تجاري خوبي برقرار كرد   ه ايم و قرارد   اد   ي براي توليد    
د   اروهاي بيولوژيك تحت ليســانس ما د   ر اين كشور به امضا 
رسيد   ه است. اين افتخار بزرگي براي ايران است كه ما د   ر سطح 
بازارهاي صاد   راتي به عنوان صاحب اين فناوري و اعطا كنند   ه 
ليسانس توليد    د   اروهاي بيولوژيك شناخته مي شويم. به اين 
ترتيب افق صاد   راتي مطلوبي د   ر برابــر د   اروهاي بيولوژيك 
ما وجــود    د ارد    كه عــلاوه بر ايجــاد    ارزش افــزود   ه و ارز 
آوري براي كشــور مي تواند    جايگاه ايران را به عنوان كشوري 
 صاحب فنــاوري د   ر صنعت د   اروهاي بيولوژيك د   ر ســطح 

جهان مطرح كند   . 

با وجود    تحريم هم د   اروهاي بيولوژيك را بدون 
مشكل توليد    كرد يم

وي با اشاره به شــرايط تحريم و مشكلاتي كه اين شرايط براي 
صنعت د   اروي كشــور ما ايجاد    كرد   ، اظهار كرد   : صنعت د   
اروهاي شيميايي به د   ليل اينكه بخش زياد   ي از مواد    اوليه 
خود    را وارد    مي كند    د   ر اوايل تحريم د   چار مشــكلات جد   
ي شــد   ند    البته بعد كانال هايي ايجاد    شد    و محد   ود   يت 
تحريم ها براي صنايع د   ارويي كمتر شد    اما د   ر همان مقطعي 
كه تحريم جلوي انتقال پول و مواد    اوليه د   ارو را گرفت كمبود    
برخي اقلام د   ارويي د   ر كشور محسوس بود   . نكته جالب توجه 
اينكه د   ر شرايط تحريم صنعت د   اروي بيولوژيك دچار مشكل 
نشــد    و بيماراني كه نيازمند    د   اروهاي ما بودند    كمبود  ي 
احساس نكرد   ند    و آن هم به د ليل بومي بود   ن فناوري و قطع 

وابستگي ما به خارج د   ر اين د   اروها بود   . 

»كسبوكار«ازوضعيتتوليدوبازارداروهايمخصوصبيمارانخاصگزارشميدهد

شكسته شدن قيمت داروهاي بيولوژيک با توليد داخلي
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کشاورزي

رئيس ســازمان امور اراضي كشور ويلاســازي را از عوامل تهديد بخش 
كشاورزي دانست و گفت: با ارائه راهكارهاي لازم بايد زمينه پيشگيري و 

كاهش اين روند فراهم شود. 
به گزارش ايرنا، قباد افشــار در جمع مديران ســازمان جهاد كشاورزي 
استان البرز از تبديل سطوح شــيب دار به باغ به عنوان يكي از مهم ترين 
راهكارهاي پيشگيرانه در اين زمينه نام برد و افزود: برخي سطوح شيب دار 
را در محدوده اراضي كشاورزي براي ويلاسازي انتخاب مي كنند كه پديده 

نامطلوبي است. 
وي يكي از اولويت هــا در بحث حفاظــت از اراضي كشــاورزي را رفع 

تداخل ها دانست و گفت: بايد به گونه اي عمل كنيم كه خيال مردم از بابت 
سرمايه گذاري و فعاليت در بخش كشاورزي راحت باشد. 

وي اظهار داشت: يكي ديگراز اولويت ها حفظ اراضي كشاورزي و حمايت 
از بهره برداران است و نبايد بگذاريم اراضي از دست بهره برداران خارج شود. 
وي اضافه كــرد: جلوگيــري از قطعه قطعه شــدن زمين هــا از ديگر 

ضرورت هاست و با متخلفان در اين زمينه برخورد قانوني مي شود. 
افشار ادامه داد: اجراي طرح كاداستر ظرفيت قابل توجهي در زمينه كمك 
گرفتن از نظام مهندسي براي كاهش مشكلات بخش كشاورزي فراهم 

مي كند و اين طرح در استان البرز بايد با جديت دنبال شود. 

وي اظهار كرد: بايد به پيمانكاران، شركت هاي مشاوره اي، بخش خصوصي 
و نظام مهندسي به عنوان همكار و نه طرف قرارداد نگاه كنيم و اين مهم را 

همواره مدنظر داشته باشيم. 
رئيس سازمان امور اراضي كشور افزود: استان البرز توانمندي نمونه شدن 
در زمينه كاداستر در سطح كشور را دارد و بايد تلاش ها و اقدامات براي 

شكوفايي اين توانمندي صورت گيرد. 
افشار در بخش ديگري از ســخنان خود گفت: تشكيلات مناسبي براي 
بخش مديريت امور اراضي استان البرز  طراحي شده و اين استان از اين نظر 

در وضعيت خوبي است. 

ويلاسازيكشاورزيراتهديدميكند

عضــو هيات مديــره كانون 
انجمن هاي صنايــع غذايي 
بــا بيــان اينكه مــردم بايد 
بتوانند به راحتي از توليدات 
نامرغوب شكايت كنند، گفت: 
دستگاه هاي نظارتي بايد گزارش بدهند كه بودجه هاي 
مربوط به نظارت بر صنايع غذايي را چگونه هزينه مي كنند. 
ابوالحسن خليلي درباره عقب ماندگي صنايع غذايي ما 
در سال هاي گذشته اظهار كرد: پتانسيل هاي زيادي در 
صنايع غذايي داريم اما كمتــر مورد توجه قرار مي گيرد 
به طوري كه دستگاه ها و ماشين آلاتي كه در صنايع ما مورد 
استفاده قرار مي گيرد تقريبا به روز است. خليلي تاكيد 
كرد: صنايع غذايي ما چيزي در فرمولاســيون و صنايع 
بسته بندي كم ندارند اما كنار آن، توليدات بي كيفيتي 
نيز وجود دارد كه صنايع معتبر ما را نيز زير سوال مي برد. 
وي درباره ريشه هاي توليدات بي كيفيت برخي از صنايع 
غذايي گفت: سودجويي و عدم نظارت كامل و پايش در 
زمان عرضه باعث شده با تقلبات اين چنيني روبه رو باشيم. 

تقلب در صنایع غذایي تنها مربوط به ایران 
نیست

خليلي با بيان اينكه تقلب در صنايع غذايي تنها مربوط 
به ايران نيست، يادآور شد: يكي از مطالبات شهروندي ما 
مي تواند اين باشد كه دستگاه هاي نظارتي بيلان دهند 
كه بودجه هايي را كه براي نظارت بــر صنايع غذايي 

اختصاص داده مي شود، چگونه هزينه مي كنند. 
وي اضافه كرد: بخشــي از تقلب ها مربوط به توليدات 
صنايع غذايي در سطح عرضه اتفاق مي افتد و ارتباطي 

نيز به صنايع غذايي ندارند. 
خليلــي در توضيح تخلفات عرضه گفت: متاســفانه 
مواردي نيز مانند نگهداري طولاني مــدت و خارج از 
محيط مناسب محصولات صنايع غذايي را در كشور 
 شاهد هســتيم كه آثار نامطلوبي بر كيفيت توليدات 

صنايع غذايي دارند. 

وي اضافه كرد: پيچيدگي رسيدگي و نظارت بر تقلب در 
صنايع غذايي در دنيا روزانه پيشرفت مي كند كه بايد به 
آنها بيشتر پرداخته شود و كنار آن به اخلاق توليد و مسائل 

فرهنگي توليدكنندگان توجه كرد. 
وي تصريــح كــرد: در مــواردي نيــز شــرايط و 
دستورالعمل ها باعث شده كه توليد كننده اخلاق مدار 
ما نيــز در بعضي موارد چشــمش نبيند و دســتش 
 بلغزد، بنابراين صنايع غذايــي و قوانين نيازمند يك 

پايش كلي هستند. 

تعمیم تقلب یك برند صنایع غذایي به كل 
صنعت اشتباه است

عضو هيات مديره كانون انجمن هــاي صنايع غذايي 
گفت: تعميم تقلب در يك شركت به كل صنعت اشتباه 
استراتژيكي بوده كه كل صنعت و توليد ما را نشانه گرفته 
اســت و در درازمدت باعث مي شود كه مصرف كننده 

كالاي خارجي را بر كالاي ايراني ترجيح دهد. 
خليلي تاكيد كرد: ســهم صنايع غذايــي ما در توليد 
 ناخالص داخلي 12 درصد اســت و در كالاهاي بالاي 
10 نفر حدود 270 هزار نفر از اشتغال كشور را به عهده 
دارد. وي گفت: صادرات صنايع غذايي كشور 2 ميليارد 
دلار بوده و به راحتي قابل افزايش به 5 ميليارد دلار است 
كه 70 درصد اين صادرات به عراق و افغانستان رفته و 

مابقي آن به 60 كشور دنيا صادر مي شود. 
 

مردم باید بتوانند علیه كالاي نامرغوب از 
صنایع غذایي شكایت كنند

عضو هيات نماينــدگان اتاق بازرگانــي ايران گفت: 
در كشــور ما بايد سيستم و بســتري فراهم شود كه 
مصرف كننده به راحتي بتواند عليه كالاي نامرغوب در 
كوتاه ترين زمان شكايت و از حقوق خود در مقابل كالاي 

نامرغوب دفاع كند. 
وي اضافه كرد: حركت كمپين هاي نخريدن در كشور 
مطلوب نبوده و اشتغال كشور را نشانه گرفته و بهتر است 

به كمپين هاي مطالبه افزايش كيفيت تبديل شود. 

عضو هيات مديره كانون انجمن هاي صنايع غذايي خواستار شد 

مردم از محصولات غذايي بي کيفيت شكايت کنند

شايعه سازي دلالان براي ارزان 
خريدن برنج ايراني

دبير انجمن وارد كنندگان برنج گفت: هر ســاله 
در زمان فصل برداشت براي اينكه برنج به قيمت 
كمتري از كشاورزان خريداري شده و سود بيشتري 
نصيب واسطه ها شود، شــائبه  بي كيفيتي مانند 

اختلاط برنج مطرح مي شود. 
مسيح كشاورز با اعلام اين خبر اظهار كرد: يكي از 
موضوعاتي كه زمان خريد برنج كشاورزان رونق 
مي گيرد، موضوع اختلاط برنج ايراني با برنج هاي 

خارجي است. 
به گزارش تسنيم، وي خاطرنشــان كرد: به طور 
معمول اين شــايعات در فصل برداشــت مطرح 
مي شــود اما با پايان برداشــت در اسفندماه اين 

اظهارات فروكش مي كند. 
دبير انجمن واردكنندگان برنج ادامه داد: چنين 
شايعاتي باعث نگراني مردم و كاهش قيمت خريد 
برنج مي شود و اين اظهارات بهترين شرايط را براي 

خريد ارزان فراهم مي كند. 
وي تصريح كرد: با نگاهي به آمار توليد يك ميليون 
و 800 هزار تني برنج در كشور مشخص مي شود 
كه براي اختلاط آن نياز بــه 180 هزار تن »برنج 
سفيد« پاكستان يا اروگوئه اي وجود دارد كه ميزان 
واردات آنها بســيار كمتر از اين ميزان است زيرا 
عمده برنج وارداتي هندي است. كشاورز يادآور شد: 
واردات برنج هاي اروگوئه اي، آرژانتيني، پاكستاني 
و تايلندي كه ممكن است توســط مرزنشينان 
يا شــركت بازرگاني دولتي بــراي تامين ذخاير 
استراتژيك صورت گيرد به 180 هزار تن نمي رسد 
كه بخش عمده آن نيز قبل از آنكه براي اختلاط 
به بازار برسد توسط مرزنشينان مصرف شده يا در 

سبد كالا و موارد مشابه قرار مي گيرد. 

خبر

معاون خاك و آب وزارت جهاد كشاورزي خبر داد 
اجراي آبيــاري نوين در 200 

هزار هكتار اراضي كشاورزي
معاون خاك و آب وزارت جهاد كشاورزي گفت: تا 
پايان امسال 200 هزار هكتار از اراضي كشاورزي 

به شبكه آبياري نوين مجهز مي شود. 
علي مراد اكبري با اشــاره به اينكــه تاكنون يك 
ميليون و 400 هزار هكتار از اراضي كشاورزي تحت 
پوشش طرح هاي آبياري نوين قرار گرفته اند، افزود: 
چنانچه منابع و اعتبارات مالي به موقع تامين شود، 
طرح هاي نوين آبياري تا 400 هزار هكتار از اراضي 

كشاورزي قابل اجراست. 
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، وي گفت: 
براســاس برنامه 10 ســاله 4 ميليون هكتار از 
اراضي كشــاورزي به روش هــاي نوين آبياري 

مجهز مي شود. 
معاون خــاك و آب وزارت جهاد كشــاورزي 
همچنين پيشنهاد داد؛ منابع و اعتبارات مالي 
طرح هاي سدسازي در كشور به اجراي طرح هاي 
مصرف بهينه آب در بخش مصرف اختصاص يابد. 
اكبــري گفــت: اين پيشــنهاد در جلســات 
مشترك وزارت جهاد كشــاورزي با مسئولان 
وزارت نيرو مطرح شــده اســت و عزم راسخي 
 براي عبور از بحران كم آبي در بين مســئولان 

وجود دارد. 
وي افزود: براي رفع بحران مشــكل كم آبي در 
كشور بايد قواي مقننه، قضائيه و مجريه با يكديگر 

همكاري و همراهي كنند. 
معاون خاك و آب وزارت جهاد كشاورزي بيان 
كرد: استقبال كشــاورزان از روش هاي آبياري 
نوين به دليل هزينه بر بودن با انتظارات و وضعيت 

بحراني منابع آب همخواني ندارد. 

خبر

نايب رئيس اتحاديــه باغداران گفت: 
باوجود مناسب بودن توليد محصولات 
خشــكباري از نظر كميت و كيفيت، 
ميزان خريدوفــروش اين محصولات 
نسبت به پارســال حدود 25 درصد 
كاهش يافته است. مجتبي شادلو اظهار كرد: آفات و بيماري ها 
هميشــه تهديدی براي محصولات كشــاورزي بوده ولي در 
برداشت محصول امسال تغيير خاصي ايجاد نكرده و وضعيت 

توليد مناسب است البته در زمينه خريد.

امسال بارش در مناطق محصولات باغي خوب بود
وي با اشاره به خشكســالي موجود اظهار كرد: گرچه امسال 
بحث خشكســالي و كمبود بــارش مطرح مي شــود اما در 
مناطقي كه براي كاشــت محصولات باغي مناســب است و 
اغلب كوهستاني هستند، شــاهد بارندگي هاي خوبي بوديم. 
وي ادامه داد: در مديريتي كه بحــث آبياري ها، مانند آبياري 
تحت فشار و آبياري قطره اي داشــتيم، موفق به حل مشكل 
بزرگ در زمينه آبياري شــديم كه هــم در افزايش مقدار و 
 كيفيت محصول موثر است و هم در شرايط خشكسالي به نفع 

كشور است. 
كاهش معامله خشــكبار، به دلیل كاهش قدرت 

خرید
شــادلو با بيان اينكه ميزان خريدوفروش خشــكبار امسال 
نسبت به ســال قبل با كاهش روبه رو بوده، گفت: با وضعيت 
ركود در اقتصاد مواجه هستيم و در مقايسه خريدوفروش سال 
قبل نسبت به امسال با بيش از20 تا 25 درصد كاهش روبه رو 
هســتيم كه اين البته از كاهش محصول نيست بلكه به دليل 
كاهش قدرت خريد است. نايب رئيس اتحاديه باغداران ادامه 
داد: درمجموع در بخش خشــكبار كه تاريخ فساد كوتاه مدت 
ندارند و با توجــه به جايگاه خاص ما در ايــن بخش از توليد، 

هيچ وقت با تهديد جدي در انواع محصولات روبه رو نبوديم. 

وضعیت تولید گردو خوب است
وي در تشريح وضعيت محصولات خشكبار با بيان اينكه توليد 
گردو امسال از وضعيت خوبي برخوردار است، گفت: گردو در 
مناطق نيمه گرمســيري مانند كرمان، تهديدي در قالب يك 
بيماري گياهي داشت كه خود شخص وزير هم براي بازديد از 
باغات رفت و گزارش آن ارائه شد. درمجموع ما در اين محصول 
افزايش توليد مناسبي داشتيم كه از كيفيت بسيار خوبي هم 

برخوردار است. 

آسیب به بازار بادام با واردات بادام خارجي
اين عضو مجمع ملي خبــرگان كشــاورزي واردات بي رويه 
بادام خارجي را آســيبي براي بازار اين محصول دانســت و 
گفت: با اينكه فرصت براي كشــت بادام بــا توجه به وضعيت 
اقليمي ما وجود دارد ولي كشت اين محصول در حد مطلوب 
صورت نمي گيرد كه البتــه در چندوقت اخيــر هم واردات 

بادام خارجي در بازار اين محصول اختلال ايجاد كرده است؛ 
هرچند شايد محصول خارجي در ظاهر درشت تر و جذاب تر 
باشــد ولي اصلا كيفيت قابل مقايســه اي در مقابل محصول 

داخلي نــدارد. وي افزود: فندق نيز به انــدازه باغاتي كه دارد 
و وضعيت توليدش خوب اســت و حتي در بحث تازه خوري 
اوضاع نسبت به سال گذشته خيلي مناسب و متعادل تر بود، 

كه اين نشان دهنده فراواني محصول است. شادلو در ادامه با 
بيان اينكه در بحث توليد، تهديد جدي يا خطر قابل توجهي 
وجود نداشــته و وضعيت توليد مناســب بوده است، اظهار 

كرد: امســال در اين محصــولات افزايش قيمتــي نخواهيم 
 داشــت و در بحث عرضه هم وضعيت خيلي مناسب تر و بهتر 

خواهد بود. 

نايب رئيس اتحاديه باغداران اعلام كرد

کاهش 25 درصدي خريد محصولات خشكباري 
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اصناف

براي اطمينان از سلامت آجيل، بايد مدتي 
آن را در دست نگه داشــت و در صورتي 
كه دست رنگي شد، نبايد آن را خريداري 
كرد زيرا نشان دهنده استفاده از رنگ هاي 

غيرمجاز است. 
رئيــس اتحاديه خشــكبارو آجيل فروشــان تهــران  در گفتگو با 
»كســب وكار«، ضمن بيان اين مطلب اظهار داشت: آجيل هايي كه 
كرم زده باشد و نم يا رطوبت داشته باشد، براي خريد مناسب نيست و 
به طور معمول تخمه هايي كه به دست رنگ پس بدهند يا پسته هايي 
كه بيش از حد قرمز باشند، از مصاديق آجيل هاي رنگي، نامرغوب و 
غيربهداشتي هستند.  مصطفي احمدي افزود: باوجود اينكه مصرف 
آجيل هاي بسته بندي شــده و داراي تمامي علائم تضمين كننده 
سلامت كالا، مانند پروانه ساخت، تاريخ توليد و انقضا، هنوز در فرهنگ 
خريد شهروندان جا نيفتاده است اما بايد دانست خريد اين نوع آجيل، 
تمامي ملاك هاي يك خريد مناسب را داراســت.  وي با بيان اينكه 
هموطنان بايد از تهيه انواع آجيل از دست فروش ها يا از اتومبيل هايي 
كه داخل آن به عرضه انواع آجيل مي پردازند، خودداري كنند، تاكيد 
كرد: بايد آجيل ها را از محل هاي مشخص، مراكز آجيل فروشي ثابت 

و داراي مجوز آجيل فروشي يا قنادي هاي داراي مجوز تهيه كنند. 

قيمت آجيل 10 تا 15درصد كاهش يافت
به گفته رئيس اتحاديه خشكبارو آجيل فروشان تهران  دليل افزايش 
قيمت برخي خشكبار مثل بادام هندي، بادام آمريكايي يا مغز گردوي 
شيلي جلوگيري از واردات غيرقانوني خشكبار بوده، ولي به طور كلي 
در 6 ماه گذشته ركود بر بازار حاكم بوده و قيمت بقيه اقلام نسبت به 

سال گذشته كاهش يافته است. 
مصطفي احمدي اظهار كــرد: به طور ميانگين مي توان گفت قيمت 
آجيل در مقايسه با سال گذشته حدود 10 تا 15 درصد كاهش يافته 

است. 
وي ادامه داد: البته پســته از اين قاعده مستثناست چون با توجه به 
صادراتي بودن آن و اينكه قيمت آن را دلار مشــخص مي كند، تنها 
كالايي است كه در حال حاضر قيمتش با گذشته تفاوت چنداني نكرده 

و فقط حدود 5 تا 6 درصد گران تر شده است. 

پيش بيني توليد 190 هزار تن پسته در سال جاري
احمدي گفت: سال گذشته حدود 180 هزار تن پسته در ايران توليد 

شد كه 110 هزار تن آن صادر شد و پيش بيني ها حاكي از توليد 190 
هزار تني آن در سال جاري است. 

رئيس اتحاديه خشكبار و آجيل فروشان همچنين درباره توليد ميوه 
خشــك توضيح داد: ميوه خشك توليد داخلي اســت و وارداتي در 
اين زمينه نداريم. با توجه به اينكه حدود 3 ســالي است فعاليت در 
اين زمينه آغاز شده ولي اســتقبال خوبي از اين موضوع نشده است 
و صادرات چنداني نيز نداريم.  وي در عين حال بيان كرد: متاسفانه 
در چند سال گذشته هزينه توليد ما بالا بوده كه اميدواريم در دولت 
جديد اين موضوع اصلاح شود. بايد هزينه توليد مان را كاهش دهيم 
چون هر چقدر قيمت كالاها مناسب تر باشد، فروش بيشتري خواهيم 
داشت. او درباره امكان توليد بادام هندي در ايران نيز گفت: بادام هندي 
آب وهواي خاص خود را مي طلبد و كشور ما امكانات توليد در اين زمينه 
را ندارد.  به گفته وي بادام هندي در اصل آفريقايي است ولي هندي ها 
آن را به صورت خام از آفريقا خريداري كرده و طي فرآوري كه روي 
آن انجام مي دهند، بادام را از پوست آن خارج كرده و پس از آن صادر 

مي كنند كه سريلانكا نيز در كنار هند در اين زمينه فعال است. 

توليد كشمش در كشور بيش از مصرف است
رئيس اتحاديه خشــكبار عنــوان كرد: در بعضي مــوارد مصرف 
كشمش يك چهارم ساير خشكبار پرمصرف مانند مغز بادام است. 
مصطفي احمدي درباره وضعيت بازار كشمش اظهار كرد: وضعيت 
جوي در امســال به گونه اي بوده كه محصول كشمش امسال بد 
نيســت و با توجه به ميزان مصرفي كه اكنون در كشــور داريم، 
اكنون توليد كشمش در كشــور بيش از مصرف است. او افزود: ما 
صادركننده كشمش هستيم و اكنون انواع كشمش سبز، طلايي 
و... شهرهاي استان آذربايجان و تاكستان به كشورهاي اروپايي و 
آسياي جنوب شرقي صادر مي شود. او درباره مصرف كشمش در 
كشور بيان كرد: به طور كلي از كشمش استقبال كمتري نسبت به 
ساير انواع خشكبار مي شود. در بعضي موارد مصرف كشمش يك 

چهارم ساير خشكبار پرمصرف مانند مغز بادام است.
 احمدي با بيان اينكه اين روزها، وضعيت بازار كشمش نسبت به ساير 
خشكبار در وضعيت تعادلي به سر مي برد، بيان كرد: به طور كلي قيمت 
كشمش متعادل است ولي به هرحال وضعيت خشكبار در سال هاي 
مختلف متغير است و مثل محصولات كشاورزي از شرايط آب وهوايي 
ناشي مي شود. بايد در نظر داشت كه با توجه به اينكه هزينه هاي توليد 
باوجود همه تلاش هايي كه براي كاهش آن شده، همچنان بالاست، 

اگر قيمت محصولاتي مانند كشمش پايين بيايد، يعني وضعيت عرضه 
و تقاضا به گونه اي باشد كه خشكبار با قيمت پايين به فروش برسد، 
طبيعتا كشاورز ضررمي كند. او خاطرنشان كرد: بنابراين براي در تعادل 
نگه داشتن قيمت انواع خشكبار بيش از هر چيزي ضروري است كه 

تدابيري اتخاذ شود كه هزينه هاي توليد محصولات كاهش يابد. 
كمبود نظارت بر عرضه خشكبار

مصطفي احمدي، رئيس اتحاديه خشــكبار و آجيل فروشان  تهران 
همچنين مي گويد: آجيل و خشــكبار داراي قيمت مصوب دولتي 
نيستند و برحسب عرضه و تقاضا داراي قيمت هاي شناور هستند كه ما 
براساس فاكتور كيفيت محصولات را در آجيل فروشي ها قيمت گذاري 

مي كنيم. 
وي معتقد است، طبق قانون آجيل فروشــان مي توانند روي فاكتور 
خريد محصولات فرآوري شــده 10 درصد سود لحاظ كنند، ضمن 

آنكه امكان دريافت ســود 10 درصدي روي فاكتور محصولات خام 
براي آنان نيز وجود دارد. بنابراين عدم قيمت گذاري دولت، نبود قيمت 
مصوب و كمبود نظارت بر عرضه خشكبار باعث هرج و مرج در بازار اين 
محصولات شده به طوري كه واحدهاي عرضه كننده آن به دلخواه و به 
نام كيفيت هاي متفاوت روي اين محصولات قيمت گذاري مي كنند. 
با توجه به اينكه بارها مطرح شده اســت با گران فروشان بازار آجيل 
برخورد خواهد شد، ديده مي شود كه برخي از آجيل فروشان فقط روي 
سبدهايي برچسب قيمت مي زنند كه قيمت هايي در حدود استاندارد 
دارند و در مواردي كــه اقلامي را كه گران تر از قيمت تعيين شــده 
می فروشند، روي سبد محل نگهداري آن قلم جنس قيمت نمي زنند. 
مثلا پسته اي كه قيمت آن، در حدود 35 تا 55  هزار تومان تعيين شده 
است، در مبالغ 80 و گاه 90 هزار تومان مي فروشند،درحالي كه روي 
سبد مثلا 55 هزار توماني قيمت خورده اســت، روي سبد 80 يا 90 

هزار توماني قيمتي زده نشده كه اين موضوع راه برخورد با متخلفان را 
دشوارتر مي كند. وي همچنين در ادامه گفت: يكي از مشكلات مهم 
ما واحدهاي بدون مجوز و واحدهايي هستند كه تداخل صنفي ايجاد 
كرده و به ويژه در اعياد و مناسبت هاي سال كه خريدوفروش آجيل رونق 
مي گيرد، فعال تر مي شوند.  رئيس اتحاديه خشكبار و آجيل فروشان 
تهران ادامه داد: برخي واحدها كه شغل شان آجيل فروشي نيست، در 
اين زمان ها شغل آجيل فروشي را در كنار شغل اصلي خود قرار داده و 
اقدام به فروش آجيل مي كنند ولي اين واحدها از آجيل هايي بي كيفيت 
استفاده مي كنند.  وي در عين حال هشدار داد كه حتما از واحدهاي 
مجازي خريداري كنند كه داراي پروانه هســتند و به صورت قانوني 
فعاليت مي كنند. احمدي گفت: بازرسان اتاق اصناف، سازمان حمايت، 
سازمان صنعت و معدن و اتحاديه بر فعاليت واحدها نظارت و با هرگونه 

تخلف برخورد مي كنند. 

رئيسسابقاتحاديهخشكباروآجيلفروشانتهراندرگفتگوبا»كسبوكار«

آجيل هاي رنگ شده نخريد

اتاق اصناف با همكاري شهرداري تهران براي حمايت 
از توليد ملي اقدام به اجراي طرح بازداران كرده است. 

رئيس اتاق اصناف ايران با اشاره به نزديكي ماه مهر و شروع 
به كار مراكز آموزشي گفت: با توجه به وضعيت بازار، درباره 
كالاهاي مصرفي ماه مهر كه بيشتر شامل لوازم التحرير و 
پوشاك مي شود سعي بر اين بوده كه با كنترل بازار و برقراري فروش فوق العاده در 
بنگاه هاي صنفي شرايط قابل قبولي را براي خريداران فراهم كنيم.  فاضلي با اشاره 
به برگزاري نمايشگاه در مصلاي تهران اظهار كرد: ما امسال با توجه به وضعيت بازار 
فقط يك نمايشگاه در سطح شهر تهران و در مصلي برگزار كرديم كه محصولات ارائه 
شده  از نظر قيمت با ساير بنگاه هاي صنفي فرق زيادي ندارند و نهايتا ممكن است  5 

تا ۷ درصد تفاوت قيمتي داشته باشند. 

مجوز فروش فوق العاده فصلي داريم 
رئيس اتاق اصناف گفت: مخصوصا در لوازم التحرير چون بيشــتر كالاهاي ما 
وارداتي است، بر همين اســاس تفاوت قيمتي زيادي به وجود نيامده است. با 
توجه به اينكه قانونگــذار اين اجازه را به ما داده كه فــروش فوق العاده فصلي 
داشته باشيم بر همين اساس ما امسال ســعي كرديم در تهران و ساير شهر ها 
به طور همزمان اقدام به برقراري فروش فوق العاده كنيم.وي افزود: ســال هاي 
قبل نمايشگاه هاي ما با تخفيف ۲0 درصدي فعاليت مي كردند كه امسال همين 
تخفيف ها در سطح بنگاه هاي صنفي و در تمام شهرهاي كشور انجام مي شود. 

فاضلي با اشاره به طرح بازداران گفت: اتاق اصناف با همكاري شهرداري تهران 
طرحي موسوم به بازداران را اجرا كرده اند كه هدف از اين طرح عرضه توليدات 

داخلي و فروش ويژه آن است. 
وي تاكيد كرد: اين نمايشگاه ها در 3 منطقه تهران برگزار شده است و بيش از 
90 درصد از كالاهاي ارائه شده در آن ساخت داخل است و اميدواريم با برگزاري 
اين نمايشگاه ها كه با هدف حمايت از توليد داخلي و پيرو فرمايشات مقام معظم 

رهبري مبني بر اقتصاد مقاومتي است، از صنايع كشور حمايت كنيم. 
در هميــن رابطه و با توجــه به فرا رســيدن فصل مدارس نمايشــگاه توزيع 
لوازم التحرير بوي ماه مهر از ۲۲ تا ۲8 شــهريورماه در مصلاي تهران ســالن 

شبستان داير است. 

  توليد داخلي كيفيت مناسب تري دارد 
در همين زمينه محمد صدقي نهاد شــيرازي، نايب رئيس اتحاديه نوشت افزار 
تهران در حاشيه افتتاح نمايشگاه بوي ماه مهر در گفتگو با »كسب وكار« گفت: 

در حال حاضر بيش از ۷0 درصد نوشت افزار از طريق واردات تامين مي شود. 
در شهريورماه بازار فروش لوازم التحرير، كيف، كفش و نوشت افزار رونق يافته و 

اين بازار باوجود نزديك شدن به فصل خزان داغ مي شود. 
به گفتــه شــيرازي، نوشــت افزار و لوازم التحرير از جمله كالاهايي هســتند 
كه در سال هاي گذشــته به لطف واردات رنگ و لعاب بيشــتري پيدا كرده و 

شخصيت هاي كارتوني غربي همدم دانش آموزان ايراني شده اند. 
اگرچه ايران هنوز در توليــد لوازم التحرير، باوجود بازار خوبي كه در كشــور 
وجود دارد، نتوانسته خودكفا شود اما به گفته نايب رئيس اتحاديه فروشندگان 
لوازم التحرير واردات اين اقلام به كشــور كاهش يافته و نزديك به ۷0 درصد 

نوشت افزار به كشور وارد مي شود. 
وي افزود: اكثــر كالاهاي وارداتي از چين و مالزي به كشــور وارد شــده و در 

سال هاي گذشته اين رقم نزديك به 90 درصد بود كه خوشبختانه با حمايت 
توليدكنندگان اين رقم به  ۷0 درصد رسيده است. 

شــيرازي تصريــح كــرد: در حــال حاضــر توليــدات داخلي در مقايســه 
بــا كالاهــاي وارداتــي از كيفيــت مناســبي برخــوردار هســتند و حتي 
صــادرات نيــز بــه كشــورهايي ماننــد عــراق انجــام مي شــود و تمام 
 ســعي توليدكنندگان بــر اين بــوده تــا از طراح هــاي ايراني- اســلامي

  استفاده كنند. 
وي با تاكيد بر اينكه ايران توان توليد لوازم التحرير را دارد، گفت: در سال هاي 
گذشــته به دليل تحريم مواد اوليه مورد نياز توليد به دســت توليدكنندگان 
نرسيد و موجب شد تا بازار كشور مملو از كالاهاي چيني و هندي شود درحالي 
كه  با برداشته شدن تحريم ها و رسيدن مواد اوليه به دست توليدكنندگان از 
واردات بي نياز مي شويم. به گفته شيرازي كيفيت توليدات داخلي در مقايسه با 

كالاهاي مشابه خارجي بسيار خوب و مناسب است و حتي توليدات داخلي به 
ساير كشورها مانند عراق و افغانستان صادر مي شود. 

 رئيس اتحاديه سراجان تهران نيز در آيين بازگشايي اين نمايشگاه در گفتگو با 
»كسب وكار« گفت: نمايشگاه بوي ماه مهر با مجوز اتاق اصناف ايران همراه با 

30 درصد تخفيف در كالاها آغاز به كار كرد. 
محسن خردمند با اشاره به برگزاري نمايشگاه بوي ماه   مهر گفت: تمامي كيف 
و كفش عرضه شده در اين نمايشگاه توليد داخل و مورد تاي يد اتحاديه هستند 

و اجناس خارجي براي فروش در اين نمايشگاه قيمت گذاري نشد. 
به گفته خردمند، كيف و كفش هاي عرضه شده در اين نمايشگاه تماما ايراني 
است و كارشناسان اتحاديه آنها را برآورد قيمت و كيفيتشان را تاييد كرده اند. 

وي افزود: اگر كالايي كيفيت پايين داشته باشد در اين نمايشگاه قيمت گذاري 
نمي شود. محصولات ارائه شده در اين نمايشگاه با تخفيف 10 تا 30 درصدي 

به مشتري عرضه شده و از كيفيت مناسبي برخوردار هستند. وي همچنين به 
مردم توصيه كرد از مكان هايي خريد كنند كه مجوز رسمي خود را از اتحاديه 
 مربوط يا اتاق تهران داشته باشند و از نظر كيفيت و قيمت 100 درصد تضمين 
شده باشند. رئيس اتحاديه سراجان با اشاره به لزوم فرهنگ سازي استفاده از 
طرح هاي ايراني روي لوازم مورد استفاده دانش آموزان گفت: هنوز هم رغبت 
دانش آموزان به طرح هاي شخصيت هاي كارتوني بيشتر است ولي سعي ما بر 
اين بوده كه از طرح هاي شخصيت هاي كارتوني مانند شكرستان استفاده كنيم. 
وي تاكيــد كــرد: در اين خصــوص مذاكراتي بــا وزارت صنعــت، معدن  و 
تجارت انجــام داديم تــا به وســيله تبليغات بيشــتر مصرف كننــدگان به  
مصرف كالاي ايراني علاقه مند شــوند. بــه گفته خردمنــد ميانگين قيمت 
 كيف مدرســه عرضه شــده در ايــن نمايشــگاه از ۲5 تــا 80 هــزار تومان

 است. 

نايبرئيسسابقاتحاديهنوشتافزارتهراندرگفتگوبا»كسبوكار«:

70 درصد نوشت افزار وارداتي است 
نمايشگاهبويماهمهربامجوزاتاقاصنافوباتخفيف30درصديدرمصليآغازبهكاركرد
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روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

»داستان اسباب بازي« در پيكسار
جابز كمي بعد از تصميمش براي اجازه به لســتر و كاتمــول براي توليد 
فيلم هاي تبليغاتي و كوتاه، خرگوشي را از كلاه جادويي ا ش بيرون كشيد. 
او درباره يك قرارداد بازاريابي و توزيع 26ميليون دلاري با ديسني مذاكره 
كرد كه طبق آن كمپاني ديسني سرمايه لازم براي توليد يك انيميشن بلند 
تهيه شده توسط رايانه را تامين مي كرد. با توجه به اينكه ديسني مشتري 
پيكسار بود و نرم افزار پيكسار را براي مديريت انيماتورهاي معمولي خودش 
خريداري كرده بود، مديرعامل آن مايكل آيسنر و رئيس واحد انيميشن، 
جفري كاتزنبرگ كاملا از اين مساله آگاه بودند كه فناوري پيكسار كاملا نو و 
انحصاري است. ضمنا لستر هم بارقه هايي از هوشمندي را در نوعي جديد از 
انيماتورها از خود نشان داده بود. جابز درباره دو مدير ارشد ديسني قضاوت 
منصفانه اي داشت. او مي گفت آن دو نفر »اشتباهشان اين بود كه فناوري 
را درك نمي كردند. آنها تصور مي كردند پول شان را وسط ميز مي گذارند و 
همه چيز خودش درست مي شود. اما آنها هيچ حسي نداشتند كه واقعا چه 
خبر است.« زمان هايي مي رسيد كه او از بي اعتنايي هايي كه با آنها مواجه 
مي شد، به شدت از كوره در مي رفت. وقتي از او پرسيدند چه چيزي شراكت 
ابتدايي ميان آي بي ام و نكســت را از بين برد؟ گفت: »سران آي بي ام هيچ 
چيزي درباره رايانه ها نمي دانند. هيچ چيز. در مقابل سران ديسني همه چيز 

را درباره اينكه يك فيلم واقعا خوب چيست و چه نيست مي دانند.« 
حتي با وجود اينكه او باور داشت كاتزنبرگ و آيسنر هيچ حسي درباره اينكه 
پيكسار چقدر مي تواند آنها را پيش ببرد نداشتند، جابز متقاعد شده بود كه 
فناوري پيكسار مي تواند در مدل كسب و كار صنعت انيميشن ـ كه يك هنر 
دستي محسوب مي شدـ انقلابي ايجاد كند. وي متوجه شده بود كه شراكت 

با ديسني كم و بيش شركت را حفظ مي كند. 

مديريت تصميمات مديريتي
يكــي از مباحــث مهــم در مديريــت 
تصميم گيري، ثابت قدم بودن در تصميمي 
است كه به عنوان يك مدير اتخاذ كرده ايم 
اما يك سوال بجا هم اين است كه وقتي به 
هدف نرسيديم تا كجا و چه زماني بايد در 
ادامه اجراي تصميم خود ثابت قدم بوده و 

به موفقيت آن اميد داشته باشيم؟
پشتكار، اميد و ثبات همگي از شــروط موفقيت اند؛ اما اصرار بيجا به ادامه 
تصميمي كه اشتباه اســت ـ هرچند كوچك و ناچيز باشد ـ ممكن است 
صدمات غير قابل جبراني به كسب و كار شما بزند. از نشانه هاي نرسيدن 
به هدف و اشتباه بودن تصميم اتخاذ شده مي توان به اين موارد اشاره كرد: 

به طور مداوم نياز به تغييرات در حد كلان داشته باشد 
به طور مداوم احتياج به شارژ از طرف مدير داشته باشد 

عدم دريافت و مشاهده بازخورد كافي يا مناسب 
ديركرد در رسيدن به اهداف كوتاه مدت تصميم اتخاذ شده 

افزايش شديد ريسك رسيدن به هدف 
به طور كلي از عواملي كه باعث مي شــود تصميم گيري ضعيفي داشــته 
باشيم، مي توان به 5 مورد اشاره كرد: ترس هاي مديريتي، انتخاب نادرست 
و غيرواقع گرايانه هدف، توجه به شايعات و حباب ها، در نظر گرفتن تعصبات 
و اعمال تبعيض ها در تصميم خود و دقت نكردن به جزئيات موردنياز در 

اتخاذ يك تصميم. 
در نهايت بايد گفت قبول اشــتباه براي يك مدير نه تنها دليلي بر ضعف او 
نيست، بلكه نشان دهنده اقتدار اوست؛ چراكه نشان مي دهد قدرت پذيرش 
اشتباه را دارد.بنابراين پيشنهاد مي شــود تعصبات در تصميم گيري ها و 
مديريت تان را كنار بگذاريد و نگاهي واقع گرايانه تر به مســائل پيش آمده 

داشته باشيد. 

گوگل، از نوآوري تا اختراع
در طول چند سال اخير، استراتژي گوگل از 
»نوآوري« به »ابداع« تغيير جهت داده است؛ 
ابداع عبارت است از فرايند تبديل پول به ايده 

در حالي كه نوآوري يعني تبديل ايده  به پول.
شــاهد اين امر را مي توان كاهــش معنادار 
محصولات نوآورانه گوگل و تمركز روي توسعه 
كسب و كار از طريق تمليك كسب و كارهاي 
نوآور ديگران دانست. گوگل در چند سال گذشته ميلياردها دلار براي خريد ده ها 
شركت هزينه كرده اســت. اين در حالي است كه در ظاهر همچنان كسب و كار 
اصلي گوگل، پول درآوردن از تبليغات مرتبط با جستجوســت.گوگل در 2 سال 
اخير و به ويژه بعد از مديرعاملي لري پيج به وضوح تلاش مي كند خودش را از »غول 
جستجو« به »غول شبكه هاي اجتماعي« تبديل كند. در واقع در اين استراتژي 
جديد، پلتفرم »گوگل پلاس« محور تمامي فعاليت هاي گوگل شده است. تمركز بر 
تركيب تمامي محصولات گوگل با گوگل پلاس و حذف سرويس هاي پرطرفداري 
مانند گوگل ريدر و تعطيل كردن بسياري از محصولات و اپليكيشن هاي ديگر 
)از جمله گوگل باز، گوگل ويو و …( براي مجبور كردن كاربران به مهاجرت به 
گوگل پلاس از مهم ترين اقدامات گوگل در اين راســتا بوده است. گوگل به اين 
ترتيب مي خواهد بگويد محصول اصلي اش يك پلتفرم شبكه اجتماعي است كه با 
سبدي غني و متنوعي از محصولات ـ از جستجو گرفته تا كتابخانه عظيم ويدئوي 
يوتيوب - تكميل مي شود. در خبرهايي داشتيم كه لري پيج دو برنامه بسيار مهم را 
كه منبع اصلي بزرگ ترين نوآوري هاي گوگل در سال هاي حيا تش بوده اند تعطيل 
كرده تا كاركنانش را روي بهبود حداكثري گوگل پلاس متمركز كند: آزمايشگاه 
گوگل و برنامه صرف 2۰درصد زمان هفتگي روي پروژه هاي شخصي. حالا بايد 

منتظر بمانيم و ببينيم كه آيا گوگل در اين راه جديد هم موفق خواهد بود يا خير؟

تاريخ كسب و كار

يادداشت مدير

كالبدشكافي كسب و كار

كاربرد روابــط عمومي در فضاي كســب وكار و 
تجارت، مي تواند موثر و موفقيت ساز باشد و علاوه 
بر آن در ضمانت ســلامت كار و رسيدن به نوعي 
كســب وكار اخلاقي، نقش مهمــي را ايفا كند. 
 به همين دليل از چند ســال پيش، اصطلاحي را 
به كار بردند به نام »روابــط عمومي تجاري« كه 
بعدها به عنوان شاخه اي از روابط عمومي كاربردي 
و عملي توسط تعدادي از همقطاران محقق، بسط 

و توسعه پيدا كرد. 
روابط عمومــي تجاري، به معنــي كاربرد روابط 
عمومي و بهره برداري از تاكتيك ها و تكنيك هاي 
ارتباطي در راستاي كمك به امر تجارت و ارتقاي 
سود با رويكرد مشــتري مداري و تاكيد بر اخلاق 

كسب وكار و حقانيت مشتري است. 

امروزه عدم توجه به اين شــاخه از روابط عمومي 
كاربــردي، يكــي از معضلات اساســي صنعت 
تجارت در كشور ما محســوب مي شود و همين 
مساله خود در ايجاد مسائل ديگر همچون ضعف 
فرهنگ تجارت، عدم كارايي بازاريابي بين المللي و 

ديپلماسي تجاري موثر واقع شده است. 
بنابرايــن ضعــف در بازاريابي روابــط عمومي، 
هزينه هــاي هنگفتــي را بــر پيكر تجــارت در 
حوزه هاي داخلي و خارجي وارد ســاخته است. 
عدم اســتفاده از متخصصان روابــط عمومي در 
اين امر كه مي توانند از طريق رســانه ها اطلاعات 
مفيدي را در اختيار مشــتريان بالقــوه و بالفعل 
داخلي و خارجي قرار دهند، نهادهاي تجاري را در 
گام اول به سمت اســتفاده از روش هاي تبليغاتي 

مستقيم و پرهزينه ســوق داده است در حالي كه 
كاربرد روابط عمومي تجاري، مي تواند در كاهش 
بار هزينه اي آنها و نيز استفاده از روش تاثيرگذارتر 
ارتباط مستقيم، موثر باشد. از طرف ديگر كاربرد 
روابط عمومي مي تواند در بســط فرهنگ تجارت 
سالم و سودده، موثر باشــد و اين امر تنها از هنر 
 هشتم )روابط عمومي( برمي آيد و ناگزير بايد از آن 

استفاده كرد.
 تلاش در اين زمينــه از طريق موردي و قدم هاي 
مقطعي گرچه موثر اســت، اما به ايجاد و توسعه 
فرهنگ تجارت و كسب وكار نمي انجامد زيرا اين 
توفيق زماني شدني است كه اولا براساس برنامه 
راهبردي ارتباطي باشد و ثانيا تكرار و استمرار با 
رويكرد چندرســانه اي در قالب برنامه راهبردي 

قابليت يابد. 
علاوه بر اين روابــط عمومي تجاري بــه تجار و 
مشتريان بهاي بيشــتري داده و بستري را فراهم 
مي كند تا مشــتريان و فعالان تجاري، همواره در 
بطن تجارت باشــند و در تصميم ســازي فعل و 
انفعالات تجاري، هم انديشــي و همراهي لازم را 

داشته باشند. 
بنابرايــن چنانچــه بتوانيم بســتر نقش آفريني 
روابــط عمومــي را در كســب وكار و تجــارت 
ايجاد كنيــم، مي توانيــم از ظرفيت هاي بالاي 
 هنر هشــتم در رســيدن بــه اهــداف تجاري

 بهره مند شويم.
 اين امر شدني است به شرط تركيب هوشمندانه 

تجارت و روابط عمومي. 

روابط عمومي تجاري

رهبري منابع انساني
معرفي كتاب

كارراهه شغلي چيست؟
به عنوان مدير يك كسب و كار كوچك و علاقه اي 
كه به مديريت صحيح و علمي دارم، معمولا كتب 
و مقالات مديريتي زيادي را در طول سال مطالعه 
مي كنــم. در مباحث مديريت منابع انســاني، با 
اصطلاح »كارراهه شغلي« بسيار برخورد داشته ام. 
مي خواستم توضيح دهيد منظور از اين اصطلاح 

چيست؟
كارشناس: دنياي شغلي، دنياي پيچيده اي است؛ يا 
بايد براي خود كار كني يا ديگران. البته در هرحال 
آنچه اتفاق مي افتد در يك شبكه اجتماعي معنا 
مي يابد اما درجه اي كه فــرد بر قلمرو كارها تاثير 
مي گذارد، ميزان آزادي عمل او را تعيين مي كند و 

هر يك از ما كارراه هايي داريم. 
از زماني كه نسل استخدام هاي رسمي ساقط شد 
و پيشرواني نظير پيتر دراكر و تام پيترز هم بر طبل 
ساختن امنيت شغلي توسط خود افراد كوبيدند، 
توجه به شكل دهي هوشــمندانه به كارراهه در 
كشورهاي پيشرفته مضاعف شــد و شاخه هاي 
نوينــي از دانش پديد آمد. مثــلا گالوپ، در يك 
پيمايش 2۰-3۰ســاله، قوانين كهنه اي كه بايد 
به زباله داني افكند را شناســايي كرد و در عوض 
قوانين جديد با محوريت توجه به نقاط قوت فردي 
را معرفي كرد. از اين رو هر يك از ما بايد به كارراهه 
خود جدي فكــر كنيــم و آن را در ذهن و عمل 

ترسيم كنيم. 
در چنين فرايندي يكي از موضوعات بسيار مهم، 
توجه به سازماني است كه در آن كار مي كنيم يا 
مي خواهيم به آن بپيونديم. داشتن درك درست 
از متناسب بودن ويژگي هاي فردي با ويژگي هاي 
ســازماني، به ما در انتخاب محل خدمت كمك 
خواهد كرد. اين موضوع بيش از 3۰ســال است 
كه به جد مــورد توجه پژوهشــگران قرار گرفته 
است. در واقع موضوع، اســتعداد و توانايي ما يك 
بعُد ماجراست و فرهنگ، فضا و عوامل ساختاري 
سازمان مورد نظر بعُد مهم ديگر. درباره استعداد 
و توانايي فردي، به قول روان شناســان، تناسب 
شخصيت شما با شغل مورد نظر بسيار مهم است اما 
درباره فرهنگ و زمينه سازماني، بايد مطمئن شد تا 
 چه اندازه آرزوها، نيازها و خواسته هاي ما با سازمان 

تناسب دارد.

اورژانس كسب وكار مهارت

وقتي تيمي را براي انجام كاري شكل مي دهيد، 
چقدر به تفاوت آدم ها در تيم توجه مي كنيد؟ به 
اين كه آدم هاي مختلف بــراي كارهاي متفاوت 
ساخته شــده اند و احتمالا قوانين يكسان براي 
همــه كار نمي كند؟ به اين فكــر كرده ايد فردي 
كه در تيم قرار اســت حضور داشــته باشد بايد 
بــر مبنــاي توانايي هايــش كار كند نــه نقاط 
ضعفش؟ به اين كه فداكاري و ازخودگذشــتگي 
 بيجــا ممكن اســت بزرگ تريــن ضربــه را به

 تيم بزند؟
 به اين كــه بعضي  افــراد تنها كه باشــند بهتر 
كار مي كننــد تــا زمانــي كــه در جمــع قرار 
مي گيرنــد؟ به اين موضــوع فكــر كرده ايد كه 

برداشــت افراد از هدفــي كه قرار اســت به آن 
 دســت پيدا كنيد ممكن اســت چقــدر با هم

 متفاوت باشد؟
وقتي عضو يك تيم هســتيد چقدر بــه اين فكر 
مي كنيد كه هدف براي شــما چه معنايي  دارد؟ 
آيا معني و دليلي كه شــما در انجــام دادن كار 
پيدا مي كنيد بــه اندازه كافي پررنــگ، واضح و 
همســو با ديگر اعضاســت؟ آيــا به ايــن فكر 
مي كنيــد كــه كاري را انجام دهيد كــه در آن 
عالــي هســتيد؟ چقــدر توانايي هاي خــود را 
 مي شناســيد و فعاليت ها در تيم را بر اساس آنها 

انجام مي دهيد؟
 آيا به اين فكــر مي كنيد كــه چالش ها ممكن 

اســت نتيحــه عــدم درك صحيــح متقابــل 
و عــدم درك درســت هــدف باشــد؟ الگــو و 
ســبك كاري خود را مي شناســيد و مي توانيد 
بــه هم تيمي هــاي خود ايــن ســبك و الگو را 
 توضيــح دهيد تــا از ســوءتفاهم هاي احتمالي 

جلوگيري شود؟ 
چــه در نقــش شــكل دهنده تيــم و چــه 
در نقــش عضــو آن، آيــا زمان هايــي را بــه 
 مــرور دســتاوردها و نــه فقــط نقــاط منفي 

اختصاص مي دهيد؟
اين ها سوالات مهمي هستند كه در شكل دادن، 
راهبري و فعاليت در تيم يا گروه بايد به آنها جواب 

صريح و شفاف داد.

تيم سازي و بودن در تيم

در دنياي منابع انساني، يكي از بزرگان معاصر اين 
روزها، ديويد اولريش است كه نگاه متفاوتي را در 
حوزه منابع انساني مطرح  و رويكرد ارزش آفريني 
 را جايگزيــن نــگاه ســنتي بــه منابع انســاني 

كرده است. 
او جايگاه واحد منابع انســاني را از يك كارگزيني 

ســاده به يك شريك اســتراتژيك ارتقا مي دهد. 
يكي از كتاب هــاي وي، كتاب »رهبــري منابع 
انساني« اســت كه با ترجمه دكتر بهروز قليچ لي 
توسط انتشارات سرآمد منتشر شــده است. اين 
كتاب حاوي نكات بسيار ارزشمندي در نقش هاي 
منابع انســاني اســت و نكات فراوانــي از تجربه 

شــركت هاي مختلف در زمينه منابع انساني ارائه 
مي كند كه كاملا عملياتي اســت. اولريش در اين 
كتاب تئوري هــاي خود را به زيبابي در پوشــش 
اين مثال ها طــرح مي كند. مثلا وقتي ســخن از 
بهبودهاي منابع انســاني مي گويــد، حرف هاي 
عجيب و دور از ذهــن و طرح هــاي خيالي ارائه 

نمي كند، بلكه درباره اتوماســيون اداري و بهبود 
فرآيندها و ارائه خدمات صحبت مي كند كه امروزه 
در بسياري از ســازمان هاي ايراني نيز وجود دارند 
و استفاده مي شــوند. اين مثال ها، خواننده اي را 
 كه در اين حوزه ها تجربه عملي داشــته باشــد، 

به وجد مي آورد.


